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TESTIMONY:, 

DROLES'KEY, 

4-,ion‘ District, ae t ess cal ed on behalf, of the 

being duly sworn, testified aFJ followB 

OT EXAMINATION BY MR. M.AGEE: ' 

Q Are you aitber' of the Municipal Police Force o 

York?, A Yee, sir. 

0 Do you know the pre:mlz known a the Hotel nd? 

Yes sir. 

Q Where was that located? A 32 W t 32nd Street. 

• Q I that in the City and County of New York? A Yee. E3 

Q NeAr what avenue are those premises 'located? BeAtreen 

Broadway and Madison Avenue. 

Q. On which side of 32nd Street? A The uptown 

oadvvay. 

CI 'Nearer Broadway? 

de nezirer 

Q Are they about the nid.le of the blobk? A No, -I—th.ink 

is nearer Broadway. 

Q. Tell, are you sure about the street number?  A. I an not 

.3ure of the strec.:t number; no, sir. 

(,), You are pot.positive of the, Streetnumber? A No, 

Now, did you have occadlon to visit those pr A.ses? 

A Yoe., sir. 

Onwhat, date? A The 1'3:c. I entered the.pre 

' riepte ber 2.15th , 191 

ee 



about 3:2O 

the mo.rnn of December 15th; 19154 when officer Thomas Dovd 

and myself were standing at Broadway and 42nd Street; and we were 

approached .ty. two women, who were Walking south on Broadway. 

One of them Said to officer Dowd and myself, and she said, 

"God morning, boys", and then the other one spoke Up, and,she said; 

"Good *evening, boys", and then the other one spoke up, 

0 061.1d4- "GoOdlorning would' be morelike it". 

and said, 

And so we said., "Good morning", and so one of the gills said, 

about going to. a hotel for a goog„..time?H - And officer Dowd 

I, said to officPr flowd, "How about it, TQO They look like nice 

Let's go With them." 

THE. COURT: Do you want all this,  counsel, do you 

want it? 

GOiXSTEIN.: I do not. 

THE COURT:, Thenwhy don't 7ou'objeo, t it? 

YR. GOLDSTEIN: b.ject 'to this' teeitirrao‘ny, on *M. 

t it is not,b.inding on these defenj.ants, and ask that it• 

stricken out. 

THE COURT:: Moti( 

you) clients. 

EY MA GEE  

• • 
led.. You: muet protect thP intex--1.s 

Offl4er4 what took plao th(W? • 

c.ov rsatifl'4 •1*t 
C• 



_ 

prOce.ieded,,:tO. the Str.and: 

the.hotel 

desk. 

and Saw the. defetdan s Knight and Carter behind the 

The two. •girls sat on a long settee, like,. right opposite tile 

.desk, and I asked the clerk if we could have two adjoining rooms. 

BY THE COURT:, 

•Q Who is the clerk? A The defendant Knight. 

Q One of these defendants? A Yes, sir: 

which one A *The one with his hand up t6 his chin .(indi 

eating); the white man. And he paid, "We have no roomn adjo'ininb," 

d I sal -

What are you doing now? A I ul reading from a memorandum, 

your Honor. 

Q Just close that up.. A Yes, sir,. And he said he d.idn't 

think he had adjoining rooms,. and so he said "I have only One on, 

fourth, and _one on the fifth, floor, .and une on the eighth,. and . 

ninth floor,..": 

And then the defendant Carter spoke up, ,and he said, '"Give: 

them rooms .414 and 415. They.aie together, and they are' ready." - 

The defendant Kr4ght said, "Will that be all right?" And 
T-

OT Dowd said- 7- the defendant said --

11P. MAGEE: 

Q The defendant who  A Knight. And offiOpx Dowd. thn 

speke Up and said, "Yes,' they would be all right. Thep we can. 

4 
chenla eLe they are adjoining", and the defendant Kniht 



•s—little louder 

memorandum at the tim 

Now .did you make any 

that this transaction 

.went into that .hotel? A Yes,.:si 

Q And can you t Stify from .your memory now witho 

to. that iemornduzt, accurately?: A Not accurately, no, 

And hays you that memorandum With you? -A Yes, SiT. 

is, not in the original: I have the copy of the memorandUm. 

Have you the original of the memorandum with you? .A No 

:took Place 

Xi • 

Well did you make a oopyof it? A Yes, sir. 

(,), Then? A Immediately after I left the hotel, wh 

You nde a copy? A Yes, sir. 

Q In w*:'elt book did you make the original memoranda? . A 

this memorandum book I have he e, one .like that -- ,no, the 

Original was on pieces of paper that Ihad -in my pocket. I aid 

carry the memorandum hook with me all the time. 

.1440, you copied the m /1.0 andum off into a book, you

. when you got hone?.  A Yee„ sir . 

Q 'And. hare, you that book wityou now? A. yes, sir. 

Q *here is it? A This book here '.(indicating)'. 

'VI. MAGEE: Now, if your Honor please ask that the • 

s be exterded tlf:s privil .0 of roferring to the'. 

memorandum. 

THE COURT: WeJ, he does. not nse.d, he dot b not seem to 

tismfr w1;,, necd foz pft tc have-..1 rtwullootion of 



AlAaEE: 

.Nowl procSed. You'at 

rooms? A sir. And'th !ter' that, Knight said, "On 

roOEs a bath in .it," and I spoke up and I: said,- "tell, we 

need a bath. we are only, going to stay a short tims anyway". 

And then officer Dowd signed the register, "Edward Jones arl 

City", and I signed, "Edward Driscoll and vife, C 

Officer Dowd then said, "I'll pay for the rooms 

for the rooms and I'll pay for the girls when we get upstairs". 

And the T. asked the -defendant Kniuht:how much the,rooths: 

cost, and h, said'0'four dollars each. 

And S'paid the defendant Knight eight do liar 

and the elevator boy, Carter, conducted ua to the 

into foom 415.. 

The two girls and Dowd and myself wøre c 

by the 'defendant Carter. 

Offi x Dowd, , when we got' in the ,room, •asked Carter if 

could et some drinks, and he aid yes. 

ducted t 

A.nd,of.ficeDowdaskedthe girls- what 'they .vould hair 

the'roonl. 

all oxd&red' Benedictine, and officer Dowd told Carter to ,brij. 

'us the .drinks, and 'he went awa3r. and returned shortly 'with four 

ss of'benedictine, and officer Dowd paid hi.64':rand the defend_ 

er left the roam, 

*Aftsr dart '*64. left the ofl',and we had drank our 41"1:itu, 



•1 who -aOcompanied.,me and 'myself 'went uo'.ropm  4;144 i*egla-, 

ly adjoining. 

•After we wen to this room, the girl d 

MR.GOLDSTEIN: Objeoted to. just a mo 

hat as 'not binding on, the defendants, 

MR.MAGEE:' Oh, yes; if your Honor please. 

only the twoelements to' b proved, the one being 

were prostitutes and the other 

,ent ' bjeCt 

THE COURT.:: You will have this woman hrs, I alifit?: 

W111 you not be able to produce' the testimony upon that 

subjec from the woman herself, counsel? 

MR. MAGEE; No. 

THE _COURT: . You will not? 

MR. MAGEE: No. 

THE ,COURT:. Objection su tain d 

BY Mit. iAGEE: 

Q What happened in that room? 

MR. GOLth7EIN.: I object to that, as not within the 

preeence of the defon.lants, anl as immaterial, irrelvvant and 

JnoompetPnt. 

1.11(TRE COURT: 

0, You may describe generally . You bad Olexual int 

with her, did you? A No 

IT MR. MAGEE: 

(1. Did you give 

r. 

4 

er tiny rer...int,,? n 



T T • 

„ 

"Oe tb. purpose of oexUal intercourse. 

14 GOLDSTEIN': I object to that and move to strike 

V Ou intercourse 

BY 'THE COURT: 

q. Did she say that?. A Yes, air. 

q Were the defendants or either one of them pre 

And you did nothave semal int rcoursel. 

en 'b2 . No,. 

THE COURT: Objec ion  sustained. Strike it out. 

BY M". MAGEE: 

What did she do then? 

MR.GOLITTEIN: Object 

and incompetent. 

THE COURT: Overruled. 

MR. CO'LITTEIN: Exception. 

A After I gave her the ten dollars, oh oxp 

for the purpose of sexual intercourse. 

MR. GOLDrTEIN: I object to that, "for 

sexual intercourse". 

THE COURT: Objection sustained. St ic 

sl THE COURTi' 

.You gave her ton d Yes, sir. 

And oho 63xpocled rself? la on t 

f4ind rai 

ry Mfl. M4GEE 

up bx skirts. 

1.• 

ed her per. on 

he purpose of 

tha out. 

ia*Iltviir•Tr. 



Tp 

You raw hr 'person?' A, Yes, 

1r4at "did you do then'? A- I then excused myself and went 

ot.t of the room This girl gpt:off the bed and we went out of 

.ADO 1'00)41:and knocked on the doo of 414 where Dowd: ana.the Otw: 

were, and then Went to the elevator, and rang .the bell an0; 

fendapt barter came up, and he took us down to the around-

' And we walk d:past the desk, and said: "Good niht, t 

the dof ndant'Knightl and went 'out into the etreetand..wet home:, 

le vi.,g the, Women in the street. 

H When you went to :the hotel with those women -And o 

Dowd, aid yo (U notice any lamps or. lights? A Yes. 

Q Tell, how many were there; can you remember? 

*as the place apparonly well'lighted? A Yea, $ 

Could 'you see the Aefendant Knight plainly? A Yes„ pir. 

Q And how long is the office of that hotel in which you saw 

him on that night? A well, as you gj"in the entrance, there is-a 

lot corridor 'like,, about twelve or fifteen feet wide. 

After you get in the main entrance, about en Qr twelve 

qway, there is iesk, on your rht bn sioe as you go 'in, and 

410rig the wall on the left band side leather settees or oh ire 

arrangedlim that  you can face the desk..- It .1.B all open'. 

,Apd-how far was  the le thersettee on which the women cat 

77:rom tht defendant: 'Knight? A About ten or two v!?; feet 1 .th1la.0. 

rpos1tr4 the desk 
• r 

13ia h.,. 'any oPnve:reat:19n wi h.these goa 



Or did the defendant Carter hav  any convert.. ion with 

those , wor.en? A No sir. 

Q He book You UP in t elevator, did h 

Q And showed you the Ooms? A Ys, sir. 

Now, were You there on any other occasion? 

Now under what .circumstances?. A May L.2% 

get the date and :time? 

.Yes, go right on, to save time.A, On Deoember 1$ 

dbout 2:45 A. M., officer Dowd and myself were standing at the 

corner of 38th Street and Eroadway,and we were approached' by two 

women, who were walking from Sixth Avenue towards Broadway.. 

As they were passing us, one of th aid—

MR.GOLDSTEIN: Just a moment, I objedt to what he 

Rir1 said. 

THF COURT: No, you may answer it. 

YR. GOLDSTEIN: Exor-Tticn. 

One of the girls said, "Someone looks lonely", and 

"1'e9.1., we wonAt.be if you -join us". 

And one of them said, "Well, that's what we ar. 

abd maybe. you want, to go to ;-t h uo for a od ti 

And: so. w ent.ri taxicab and one of the girls said 

"The Strnv.d Hotel". 

W6 then were taken to th Etrand Hotel in 32nd  • Street DOeur: 

Br o.04way. 

we entered the hotel and tilt: two iris sat.onobairie oppo6itr-



' orro'rr. rrarr. o.oror Issr,rare,orr. , "germ.. 

Officer Dowd and myself walked ove• to the desk, and i:,,,:reeted 

deendant Kni0t, "GoOd morning", and he said, "Good mOrnin 

then aeked the defenaant if he had two rooms for us, and 

I think we asked him for adjoining rooms again, and 

BY 4R, MAGEE: . 

Now, wait z, minute. Just stop rightthere. Did :youasI 

or &djoinitg roomB? A I thank We did. 

0 No9 never mind then, if yoU are , not certain,. Dot 't• t link 

about it. Have you any memorandum that you can refer to?, 

, THE COURT : No. Has he. al) y memory on the sub j oat? 

BY R. MAGEE: 

Q Can you State yes or no, whether or not you asked for 

a..djoining -rooms?. A Yes, I asked for adjoining *rooms, and the 

alifendant .Knight. said, "No, I have no adjoining rooms„, The laet 

time. you were here you had a suite, didn't you?" 

And I said, "No, we had 414 ex:a 416, and, if they are empty,' 

th01.11 be all riuht". 

End the defendant Knight chet said -, then Carter spoke* up, 

at said, said, "N those rooms are taken tonight." ."But ", he says, 

"810 and, 811. are empty". 

And I ,said, 

,11 .cight". 

lond.; as tThyH are adjoining, th y'll Oe 

-And. T then sAgned„ "Edward Drisc011 4Tia Dtr. 

Jcneti; and .wife 

. - • • *44c 

k 



maid to officer Dow 0 floor Dowd said to we, UY9U paid 

fbr thG roomo last time, and I'll pay f r them this time". 

And he then gave the defendant Kni bt eight dollars for two 

rooms, and we, were taken to room 810 on the eighth floor by the 

bell b 

boy. 

y.-- not this bell boy ,(indicating Carter) 

Q You mean not the defendant Carter? A 

adant Carter. 

Someone else? A Yes, a strange bellboy. 

After we got in the room -- we all went into room 810 -- aftir 

another bell 

we got into ih-e rooa, officer Dowd ordered drinks from the bell 'boy. 

or.d'ered benedictine, and. the boy brought it,.and officer DoWd 

id for it., -and the bell boy left, and weArank'the.benedictine. 

• And officer Dowd and the other woman left my room, and went 

,the other room., 

And after we mere in this room fora few minutes, thie 

and myself, -She demanded ten dollars for sexual interoou'ree, and 

I wouldn't give her ten dollars, but only five dollars, and I'.gave 

the five dollars, and she refused to takeoff all her clothes, 

,and we then had, andarexment„ and the' girl left the room. 

And, Aster, she hact beenone for a few minutes, I tao4,t1 

receiver'etf thrl lephone.hook and,calied up the office and, 

tbe clerk if the girl had oine Out yet, 

Dicl.you-recogmize.the voice at the other, n:d f tlif) phone? , 

J•heard.a voice .on the'ildP.phonGo but I couldn't. 13+ of -the 



..4orolOc 

• 13 

'voice I said 'that to t 15 -'-Verson at the other endof the Ijr 

phone. 

THE COURT: No do you want this? 

MR. GOLDSTEIN: Oh, I understana that the officer is 

go ng to identify the ArOioe subsequently, as I Understand. 

MAW: And I was going to consent to etrike ii., out. 

it was not identified. 

Brie. MAGEE: 

;2; Did You identify that voice? Yes, subsequently 

'creation with him and recognized the voice. 

CI But at that time did you recognize hie voice? A 0 

that he told me he was the clerk. 

Q Do you know whether it was either one of these 

you were talking to? A ,No, sir. 

efendante, 

Now, since that conversation on the telephone had. eithir 

Ofthe defendants admdttPd to,you that he had that convereatich 

ver the wire With you? A No .sir; they wouldn't it it to.Mis• 

.THE COURT: Then strike it out« 

BY 111RMAGEE: 

^Q Well, what happened?  A .And,. as a reult of the oonvers4-

ove:r the telephone, the defendant Carter cane back to my door,. 

opened 'the door af.t-r he had knocked. 

Now, speak up a little louder and slowly and el arly, 

so that the jury .o an hear and understand. 

T-opene0 thn corfr.)t bir6  

After the.defondant 

"thr-t yvo t 



' 

that ttL goizg.out on il)e like that?" And he  aid 

drd lines 

And I said, Can you fix xne up with another girl?" 

By THF CCM: 

Whom did you say this to? A To the defendant Carter,. 

id, "1 don't know; I'll see". And I then 'order 

glhes of benedictine off Carter, and I said, "On your way 

see if there are any girls in any of the rooms that want 

ti 

After Carter brought the Benedic int;.1 paid him for the 

.'benedictin and then he said, "There ir no 0:7143 in the house at 

,the preiept time.. It's very late and they've -all g6ne; and how 

Jong can you wait?" • And I said,. "I'll waituntil my friend, in; 

xt room is r adY to g And be -said "Well, perhpS you: 

n use ,that girl, after e's through with her": 

And I:saidi "No, I'don't want her"' And he said, " 

find.øan A girl :before you go; send her up' 

And he left the room, and, after a few moment, offic. 

and the other.wonian Were out in the hall and knocked at my 

asked if I was ready to go, and I said yes. 

I rang the bell of the elevator, and the def -ter came 

around the corridor just then, and said, "Well go down in tb-i8 

elevator", meaning the freight elevator. 

And .so we livonl: dowp tm 4,1eva:tor, an(10. on d 

ficer .ppwa said; "That girl certaavly hd4 som.e 



defendant.d. 

(Overruled.. 11.) 

BY iR. mAGEEt 

.Q Go on. 'A 'Officer Dowd said, "Certainly Sh 

tO leav 'you the -way she-did". And I said, "Yes," 
•, 

"But", I said,"the'boy here"- indicating the defendant 

Carter -- "don all he could for me. He hustled around', and t 

te fdnd a girl for te, but he couldn't find one." 

/.nc-1 Carter said, "Yes, 2 done all I could for you". And we 

roaohed the.groundfloor and. this girl'left:us and went out of the 

hotel 

And officer Dowd and myself stopped at the desk and 

the clerk, Kni ght 

The defendant Knight? A 'Yes, I said, "That Orl cer-. 

taAnly had. some nerve to leave.me that Way" and he said,. "That 

ratherhard lines.  It's too b6,d you were disappointed",. And 1 

•

 

said, • "The bellhop", indicating Cart6r, "done, all he coul.for mo,:" 

c he -said,: "Yes,. if it hadn'.1: •late, ht) coLdd 

11-2 for oe, but they arelitll gone". 

nd I said,'"Well, there's no uso of crying.over it'now," 

andi said, "Good night", -an.:1 we went out of the hotol and wo 

Now, did you visit that hotel on any other 000asio ? 

4 Yee, sir. 



The next bimew or December lElE, about 

E;ntered the hotel. 

UndOT what circumstances id you 'en- otel on that 

A Officer Dowd and myself were- tanding at the corher 

of Broadway and 34th Street, on the .northwest corner. l'herf, 

F.ary •store ther 

Ile were looking in the window, and two women stood alongsiae 
1 

uc,n.nd one of them Li "Ar • you going to bu oie preoents • 

ur ls at:Christmas?" 

GOLDbTEIN: • I object to that as not binding On 

dants... 

.1a. MAGEE.: . • But At is not very harmful. 

THE COURT: well, I think I will take it. 

have it, Go ahead. 

GOLDSTEIN: Exception. 

You 

.(Continued) And I iaid, "We would buy some .gvessntk, 

w/i4h.44 r.n.y girls." 

rwl• 

And one of the girlc eaid, "You look oe. if you c out for 

)fr,l)utlY" 1. .4. of f.•-t r D "We). ci.erl t riii1,. " 

01, of =WM)ci,"Do you  

t " and I Dal '1iUJ r ight •." 

A 0 •

' 

ri .3tarte0 to .wa1k4 r14.1 volkoffl r I, 

c) -Jr. 



II 

rand. Hot 

•eintd.the,Strand..Hotel.., 41.4 the•twd zirls .Seate4.:th 

theOpchair, opposite the desk, and officer Dowd•aad 

walked OVr to the defendatnt Knight and Carter, r1e0 'er6: 

the desk. 

I 'aid, "Good morning", to the defendnt Knight, 

ood morning". And he said, "well, are you going to try your 

again?". And I. s id yeb. 

:F.COURT: 

Who. said this to you? A The defendant 

Wh n:Wasthis? A Qn the morning of Decenfber 

I said, "Yes,. think I'll have bettr luck this ti". 

And then signed -- I said, "What kind of r omS have you - 

, for Us tonight?" And he said, "I -don't think'thereis 

rooms ready just now". 

And he said, "But I oan fix you up all right" 

içuc1 ther, i ter. I -signed, "Edward Driscoll and 

.0'Tficer Dowd. signed, "Edward Jones and wife". 

The defendant Ca ter,took us to the 'elevator and went. 11.) 

rocT: I will have to refresh my.mel.r.ory on the room, your Honor 

ql.H.F COURT.: li, or what purpose do yuu Peed i',-:7if.XPeti 

,0nt now? 

THF T7TWFV,:. wf,D for t1i(1 number of 1;119 

-1,z.it to. 

.1.iY 171, COUnT: 

VPB 



nig oar,. 

of thgtJaoors of ile. hotel 

, "I'll have to leave you 

for you" Carter said. 

• 18 

He took us to: 

rooms 

And we wore there for about ten or fifteen minutes whenthf 

.ant Carter caivo back, and he said, "All right, I, have a roorp 
lq 

•f!x,,-!,:, up for you". And he took Dowd and the other woman but 

rocrJ, 4(3 they were gon ppLalme-after they had left the 

officer Dowd and this worl,an- on  conversation. oome 

,to 4e now that we had before we cane up toth.., room. 

!,fter the defendant Knight said, "I hope you'll have "bett 

luck this tiMe", I said, !'.1 think I will have, because 1have:an. 

re:i.ngement with th won. an with me as to what I will have to pay. 

nd whether shewill take off her clothes or not". 

Thet.did you put in the ei.4eter-? A -"RdwardDriscoll and 

City", and Dowd put the name, "Edward Jones and 'wife, City", 

did you take t,h nara of Edward Drisooll A Because 

tt is thpi initials of my name. 

And. we were then. conducted to the seme rooffi, an4 after r4 • 

•C rt6.r came and took officer DOwd and' tho othr woman to.. 

rnom, and qfter ihy bao loft, this girl that w‘ao wlth-

o,nd i o' v u• Uv f t.an 114rs, and ella-lay on 
and ' 

tlindpoed her. elf. I Iccused kpys ifdafter. feW•minu:t.hij. 

, .vrLt whert 1 -.171.14c4.1.u offioT:r Dow, 



down to the desk and sai "Good nj,ght" to he c erk and left 

the hotel. 

a this occasion; whe 

hotel wi h the other officer 

right op site i 

ow long d 

yE nt into ice, of the 

and the twowomen., where did the women 

ta, ,about twelve feet from the desk, 

ci. you stay in, the offic altogether? A Well, 

not more thanAthree or four minutes; just had that converiation 

and signed the register. 

' BY MR. MA GEE: 

Now, on any of these ccasions, were these women who were 
• . 

with you veiled? A No, sir. 

Q On each of the three different occasions, you had with 

cuff erent women? A Yes, $ir T. 

And the same applies to officer Dowd? A Yei, sir. 

And none of these *Omer had any conversation with be 

• defondanta? A No,a ir; with ne.t.thr of the defendants  

r; And particularly not with the defendant; Knight? 

And thclre was nothing to obscure the. defend.ants ision as 

No, sir. 

to those two woilet.'„ hi.le tbe- worn. Wip.f.VC,..ih the Offioe,with you-, . 

12,"" 

th'ere? A No cir . 

A :P.O. y ou always .L. :;1  

AN1 alwayn tool!' Oiffro •. 

;:ame namG? A YcJhe,. 

threl A Yeti . • 

'Y1vv....14.;,- '11 A ". 6 :L.r 



4n6. what w4s the oocasion' and.wbat were th circumStances 

of the vie t/ A That vas the night I went to-make th 

execute the warrants. 

Did you remcveApythag from the hotel there? 0 

took the register which contained my name..' 

Have you the register with you in Court? A Yes. 

will you let me see it? A (The Officer lands it 

arrest, 

stant District A torney.t-

Now,'can-you find in that ITgi ter any writing 

you? A Yee, sir. 

•Q Will you kindly do so? -Wi 1 yOu kindly indicate the pages. 

Ye 

and he substance of the writing? A This is Tuesday, 

1915 (indicating). 

(1j, IS the page numbPred? A No,there is no number on the 

page. It is on the bottom of th page 'the 171st nam-B on t,1•1 page') 

"Edward Driscoll and wife, City". 

Is It the right hand, page? A Yes, sir. :Room 414. 

Are the numbers 414 in your handwriting? A No, sir, 

Did you write that in there? A No, sl.x. 

0 Do yau know who did? A No, 

-front of the ,desic. 

December 14th, 

that w.in' pUt tivee 

• But ,you recogniz Identify that at the bottow if tt,4 

iva 

t••I • 



age a being, writinu thEtt  youmade in that book.? A Y, s 

Now, i theayD ay other wr3iu i4 that.book-Which, you 

kindly indi if you can find it. A 

sday December 22nd, 1915,nxt to the bottom nam 

"Edward Driscoll and wife, City". 

In your handwriting? A Yee, sir. 

And you wrote that in that book? 

Q. And you ewear to that? A Yee, sir. 

,r) Now,was the any other writing in that book that you 

, intae? A Yes., sir . 

• Kindly indicate what it is, if you can find it. 

Friday, 'December 17th, 1915, "Edward Driscoll and wife 

And, over here, "811 roonl". 

Ir Did you 'write the numerals 811? .A No, sir. 

Q • Now, did either of the defendants see :you sign your ii 

thatrbaok? A. They both of them oaw mo s sn my 

19.19rt -ae En .ght ? A Stan. irg. ,r17ht . in front of me,. 

car 1: wa's right ,alongsid.e.of 

4 Taff ther a iesk or counter bet:77een you? A Yee', a 61t 

bout three feet wile. 

d who. gavo you. the; book. to 0 gn r A Knight. 

And what h.appmno6 to ;the! 1.:,Quh Yl.ftw' you eigned Your pule, 

t'ook th book baoR, ani put it on a shelf 1ike4.-Un4or the 



hotel 

id you .find• 

n• a little aelf under the des 

ID the Hotel Strand? j. Yee, six 

MR. MAGEE: Now, I offer this bo 

,22 

the last.tirt.you visit d the 

in th'o Hotol.Ctd. 

Honor please. 

YR. GOLDSTEIN: No objection. 

THE COURT: Received. 

(It is marked People's Exhibit 1.) 

GOLDSTE;N: 

R. MAGEE: Yes. 

THE COURT: The whole book is received in evid 

Mark it. 

k in evidenoe) If. your. 

Do you offer the whole 'book in ev 

OSS EXAMINATION :BY MR— GOLDSTEIN.: 

Q. 'Do you say that, upon each:of the three 0004eloas that you 

elAnea the register, which has been marked People's F hibit 

the: defehdant Knight was the clerk behind the desk?' A :Yee 

ence? 

.4 And on: each of -those three ooca ione, the defendant 

Carter was the bellboy? AHe was behind the .dsk each time., 

Garter was. 

Q.4ach time? j, Yes, e r.. But he didn't take us upet 

the second occasion. 

But he was behind the desk? A Yes 

How.long have y u,beenon the police force? A 

June. 



wer:e 

T4ppwtion Distridt. 

nd how'long.have yOu been doing WOrk:eiMilar 

you have described? A Up to the time I made that Harr 

Yes? A About. one year.; just about one 'year. 

And that relieV e you from -patrol duty:, in uniform? 

And you are pertitt4'.1 to go around in,ci'tizen's,olot 

assigned to that,work? A Yes. 

You were experienced in getting evidence in cases of this 

I have got evidence in other hotels, yes. 

And you knew the elements that we'e, neces ary to establish 

the'guilt or innocence of the defen5.ants, charged with keeping 

and.rp,aintaining a- disorderly house? A I knew the evidence .necee-

shry, yes.. 

And you knew that on  of the rements would have to be 

,h, women ,hat .accompanied you wer not your wives, and it 

would be prefereable if they we r'  different women?- A I knew that 

they didn't have to. be our wives, yes. 

Q And it was prefer able, on each occasion, if you some 

ar women with yOU? A Not at that 1-,ime, no, ir. 

c,,! ;You diantt know that? A We used to take the came girl  in-

thm second to'iMe., That was th,,1 first time that we uHed different  

r( In gettang evidence taint hotels. 
.41 

Didn't yoU.know thilt it ..0.1v.Int4'e:l.if you took 11: 

,A.Tfaxont wofvy,n, c:how that 'the defOlda 

pare, 



,00u1dtit possibly imagine that the wOman wao your wife, unlose, 

qu Were a bigamist; didn't you think that would be 

vantag ? A Yes, 

0 :that didn'• 

a case, in this case, to try and g t different women, _instead of 

you *know it was to Your advantage it makind 

the .same woman on the different occasions? A I wasn't sure 

(.1. Your intent was you knew that you would have. to Show 

.2- the defendant,- the Clerk, knew that you and the woman, that 
4 

came there.were not husband-8nd wife? A 

Q. And. that, the premises were msdntained for disorderly 

'purpose ? l!L Yes. 
and 

, And from the,co v rsations/the talk.tlat took plac 

yo1.fld the defendants, those facts would be learned; is t 
r 

obttect? Yes.' 

Didn't you know, .under the circumstanoes, that Where the 

defendant could see the woman, and where he became acquainted 

,with you after several visitsl, it would help your case 1" you 

different-mmen each time? a Yes. 

.1. 

C) 

And you knew•that at that time? . A Yea. 

And yop. did have different women? k Y . 

Didn't it ever also occur t .you -that, 'if eaoh time Y u 

between: 

registered under a different ncime, instead 'of under the same, 

nafte: each time,: that would _help h•L tht tr, u fwi-Jdant knew-tht' 

you. oould not pot ib3y. 'tlUebnU .11 Y,;•? 



aht 

(1- .And.during the three times you. wen..'6 Oere) knowing that, 

You tev.e; giOtred under -any other hame than the name 

Driscoll? A No,. sir, 

(4 Always the sane name? A Yes, air. 

4, Although you knew it would help your if your 

gistered,under three different names? 

. MR. MAGEE: Now, if your Honoi please, I subm 

that is purely argumentative, the whole thing..-. 

THE COURT: Overruled. 

,Yes. 

. GOLDSTEIN: 

And you made. no attempt to 4o it? A No, sir 

, . Have you examined this r gister tbs. has bee 

nee.? • Asfaras my' name w s.concern d. 

•Q No. :Did you look oVer the pages to see what kind. f general 
- • zany 

:registration there was?"A No, sir; I didn't pay/attention to 

that. 

Did you notice hol, en and WiVC5, ostensibly, had. 

-been registered and how many single persons had been registered? 

A No, Dir. 

C..?, -Now, did you. notice that oh December14th, the day  that . 
, - • _ 

y Ju .ci,.:gistred, that out of twenty arrival on that 

• .MR. MAGEE; I o ,joct, 'if your Hon....Ar, please.. 

• • (7014.nETV: HI haven't fi. , 
• .:1‘ 



11171111 

Did you notice that op,. thQ Pago •that' 'you •xets etereclo 

total arrivals, twenty on that day, that,s 

including the registration made by you and officer Dowd, there 

worc; only foUr couples out of twenty, the rest being a ngles, 

up4 men? Did you notice that? A .No, sir. 

R. AGEE: If your, Honor please, I'must ask that 

somewhat restrained in hip cress examination now. 

THE OOURT: No. YoU object to it, io the clue's 

MR..MAGEE. 

THE COURT: Overruled 

-BY MR. GOUSTEIN: 

(Question repeated)? A I didn't kotice that, nO, 

1Q ,Did you arrest the 'two girl .in any instance that 7 

voro with? A No, — 

-Q You knew they were violating the'law? A Yes.. 

. And didn't you think it would make the case stronger if 

. ou.'put any of the girls under arrest on any given night? A No 

I wouldn't have any °ass. then. 

Q If you arrested th& girls you wouldn't have a s ? A No, 

'3ir; 'because if we had exrested,them, the d,efenftant0 wou'ld have 

been notified, and.wo would never have .found them again. 
didn't 

that  t'it' reason you/put them under arrest?, A  

not allowed' to make an arrest in hotel 04ses. 

imerenit'they onMm.0n BrOadwn7.prostitut6s, cakin;:, 

strPet • Ye, Li., 
.0 

4 

4 



and dOwn Broadway.ev r since haven b 4 

Toll; until March Of the following year. Iwas 

f rred out. of JhSre then. 

after the arres s vere made in becemb 

28th -- did you try to get any of these girls? 

Did you succ ed in getting any of them? A 

Decem-

Now; you had three girls'on those occasions? A Yee. 

,Q And Dowd had three? A Yes. 

That was six? N Yes. 

And there were two other officers in the case?:, Don't 

you knov that?, A I know it now, yes. 
three 

Q. they had/different girls on previous occasions? 

don't know how many times they were there; I think they we 

t loeY if I remember it right. 

Q, And they had different girls on those occasions? 

I'don't know anything, about the girls that they had. 

A 

there 

Now; you haven't met a single girl out of the six gIrls 

which,you.and .officer Dowd had on these  occasions? A. No, sir.' 

'Q And .haven't eer them-ot Broadway since then? A No, sir; 

ven t been much on:.Broadway Since then. 

Q But did you look for them? A Yes; for a'couplo Of mont' 

afterWs: de; until we were tranafe -ea from there. 

Q Where did ,you look for them? j On 19roaaway iind 

titreets.. 

Tilie.wa the onlv-cditso 

,db.jcent 



---

halre *mentioned December .15th,Oieth.J'anci ard?- Well, might 

ave Mad, different arrests in between trAose dates, can't 

remember. 

•. Between thosø 

A 4-

q They were theonly times that you went with any vvOme 

•tO any hotel., on those three occasions, during that time? A On 

es did yoii viSit any o 

those dates, you mean? 

Q Yes, those three dates. A Yee. 

Did you do any other police work those three clays? A Why, 

surely, I#Orked all day. .But I can't remember what kind of 

work 1.did. That's not the.onlY work we do:. 

'Did you spend. any money on police work, outside of the 

moneys you, have told us about in this case? A couldn't say that: 

'1 dor t remember. 

Well, you submitt d an expense account, didn't you.? A .Yes 

Q: And you werepaid out of th., contingent fund of the ,Police 

i)epartment, Weren't you? A Yes, sir. 

Q And now I ask you how much money you charged for. 

MR. MAGEE: If your Honor please, 1 'object to th 

of xaminatión. I think it is going into.police,matters 

not connected with this case. 

rHF COURT: No. We are a intereted in k 6 g 

whe t xpayers, money go 

this matter. 

and we should. quire into



• MR*MAGE. But I don't think ft is roper to .nquir 

Into the secrete 'Work Of the Police epartment: 

THE COURT But you are trying men for their liberty', 

yo u can't be too delioate about it. It ieliot only a 

delicate situation for you., but it is a more delAoate situa-

tion for people, who are charged with committing critie 

M1. MAGEEwell, it ocCurs to me that, if any purpose 

. .s to be achieved, and he has evidence on the subject it is 

Eu-b here Is Money taken .from the tat tin 

and given to prostitutes, and, upon vouchers 

Comptroller of the City, .1 take it. Now, he 

o make some investigation, some inquiry into such 

Go ahead counsel, What check is there upon 

Q Now, on December 15th) did you spend any of the mote; 

the City's inon'y, or any money of your own that was repaid to y 

by the City, in the course of .your police Ark, othex than the 

avyneys,that,you have related on tb 

ity than what you 



dollars for r0olii and t 

some benediet ine ? A Y 

- 

n dollars, for a gtrl. and you boUght .• 

And th&t'a al/ the money you spent? A up 

1711t; other place 'did you spend any -money, tat cl4Y?" 

rozt uranta; earlier  in the evening: 

Q How guoh money dld you spend there? A I can' t rememb 

that 

15th? 

that bote 

•Q How much money .did you get of your expenses, on December 

can't remember. 

Q Did you dine alone on December 15th in th ee reataruants?. 

Officer Dowd and myself. 

Q Any women? A No, air. 

Q Did you pay .any restaurant bills that day other than for. 

yourself and officer Dowd? A I oan't member that. 

' Did you -receive any money from the City,of-New York for 

xestaurant bills for Recembmer 15th, for food consumed by anyone 

010e than officer Dowd and yourself? I might have. Are 

.o 

Well, who else was that? A Officer Dowd and myself. 

said, other that. Dowd and yourself. Did you have any 

women wiSyou in the restaurant, for whose entertainment you'moxie 

c. claim, and were paid out of  cotingent f 1? 

r?!.kmeffber 

2.- Were any wome:0 with yo- in. 'any 



etrening before you Vent 

can remember, o sir. 

YouQ.  remember pieking up. thete, two girls on.42nd' Street,_ 

you? AI remember that by refre king my memory 

could from the mem randum book; that's all. 

Q gave you got anything else on the 15th of December it your 

,memorandum book that would show you whetherHor,not you.7met anyone 

0100 cm that day? A I can't remember, And I don't carry the boo 

all the time:. A book gets full in a yoá.i or two.. 

Q On December 15t11, 1915, did you have Mut, e than one 

Yes. *Mi.'s book is the one that I vile my affidavitsout from. 

Q And did you make any memoranda ao the Hotel .Strand in 

thfA look that you had then? A Yes. 

Q Did you spend any money other ,than you h ve testified to 

on the l8th? A I cankt remember. that. 

--Q, Or the 23rd? A I oth't remember that. 

Did you take any women to restaurants on those dates? 

A 1 can't remember that. 

Q Did you take the seam women to other hotel? A No, idr; 

-316-VT met them after that: 

Did 11116i, in each intanc,..duggest th 1U u0tel12 

tn. third' occasion thwy lid not . 

. On the first two oocasione thy did? A Yes,' 

Do you know a man by, the name of .13jortalen? 

HY COURT: What eount In thio iriiotmolt t • :!.? r:yet 

t. • 



COURT: We'll you prepard'thic oae.mre 

e years to make up your mind about it. 

Mi. MAGE: iqo, six; I-hav n't had charge of "t7h case 

during that length of time. T hav been in the Office only 

A:t few months. 

THE COURT: Well, what count do you as  to o to the 

:jury on? 

MR. MAGEE If your Honor picasel I wish you would exbend. 

my time until after .unch, to answer tat, becauae did not 

expect that you would -ask -me until I :clad finisbed-my ca0 

and, as the evidence develops. 

THE COURT:, Well, you charge in three counts 

I want .to 'confine- you to the- isau That -is the purpose-fOr 

which I am akin the T evidence shouldiShape 

itself around ome legal situation and proposition that may 

arise in the taking of fh.e t, timony. Y1,.1 cannot ramble 

aroUnd wjb-three ,different -counts. 

MR. MAGEE: 'well, I trust your. Honor will indulge me'unta 

H,,fti4 recess. 

THE COURT: Go ah-4,:o,,I with Tour 

to be dona before- 1:i.o;. c..:1.86.i y6sentd 

.ought 



• 

,BY M14,..dOLD$TEIN: 

pid you know a man by the name of Ivor Bjorneen, 

"conduc'ted a ca in the premisee,ir the Strand Hotel? 

t know that nam. I don't recogn ze 

Q Well do you know of a cafe being conducted in 
0. • 

.premis s? A Not when I made the arrest; no, sir, 

How, long before December, 1915, had yo.0 bee 

cinct? A From April, 1924. 

Q. Up until December, 1915, you were in the Inspection 

t.:ict that took in.these premises known as' the Hotel Strand? 

A Yes,. sir. 

Q And that is the district to which you were assigned? 
— 

Yes, sir. 

Q In the course of your police duties as a plain clothes 

did you know that he cafe in that hotel had been closed during 

that time? A I had heardit, yes. 

Q But did.you know it? A Not of'my own knowledge 1 never 

there. 

your brother fficers, didn't you know that it had 

heex close as a disorderly place? A I her  it, yes. 

And tdn't 31:61a know as - police officer, that thr,cum-

J thRtr0J4Hi:i m4rk 11 an;:i• Berger, thrl proprietorii 

• 44-1-ihio mnde con ;:tgainotth6.cmfe? n 1 6.1ftri't - , 
1 

kylowAroi.-Ahit)g. ),out at 
4 • 

0:: Prom Ai-yi^711 1:14, until .Doft.).: nit w•t 

4.• 



4. 

down and *olosed, did you Visit the cafe in the Strand? 

was in the !reM1Ses. until Dece.Mber 15th. That wasth 

eVer entered the, premises. 

',Didne,t' you know that complaint had beenmade,to;th:at 

ppotion District office that the cafe was disorderly? 

could come there and I wouldn't know anything about its: 

J • 

They 

Did you hear any comment about it? . i No, sir; I didn't 

Didn't ybu hear anything about it? A Na, sir.' 

Did your inspector or anybody. in Police Department tell 

you. to go and try the Strand Hotel?. A No, sir. 

,Q Nobody; no one of your superiors.; told you,to,go 

investigate this particular hotel? A No, sir. 

Q Is that correct? A Yes, sir. 

(4 It was just by mere good fortune, and by mere accident; 

that you were taken to this iparticular hotel? A Yes. 

How 4.arge a hotel is it? A well, ten or. eleven stories 

high, I think. I an not positive. 

(.1 Don't you know that it is twelve stories? A I can't say 

positively how high it is. 

.Q, You Saicl it was between Broadway and Madison.. Avenue, did 

you? A It's r16ht off Broadway. 

Then it is between lir(p1.way omc.. Yifth? A Y,  thiv.lk 

r It is a. twelvc. .iltory,hote;, is it .not? A don't knovv.. 

And, as you entered, thre was the olerk'sdesk, ti full 

vitr on, :the right hand side? A Aftr yJu qone.ir 

p. 

I .1 



ten or twelve feet nside of the a00r. 

Ra.fbt on th other stde the thr,shold? 

back . 

it in £t.1i view as you enter? 

noosir. You have to walk towards the rear o 

(ban see the desk. 

Now, will you try to think of the premises? 

scribing them in December, 1915, not now. 

Q In, December, .1915, as you walked into the Hotel 

the des' was there on the right hand side? A Yes.' 

Q, And the elevatof was right in the center of the 

No,, sir; I know, it, s away back -in the rear. 

Directly opposite the entrance? I wouldn't say whether 

it was or not as to that. But you could. see it when you 8toe4 

in front of the desk and i tas to the rear of the hotel. 

Q There .wEs nothing to obstruct ,the clerk's. 'view of .the 

vator ? A I don't knOw about that, but I know he can see 

body that site on the settees opposite the desk. 

Arid you . oar). t go to the elevator irvithout pa.ssing the desk) 

can you? A No, sir. 

Q You can't psass that de f$. th ou t hie seeing you,;-

c.:Nr'rc.o.t? A Yes'. 

The cleric i in poi1icn iee everybody o goeL past 

hie oe ic, nd enters that liotri.1? A.;ic•i ir. •r) 0 8 i t 0 • C 

yes. 



)Did. you, make any nveStAgatien to ft out 7t4t Per4latent 

s there i/ere• in the hotel, and whatothe general reputa-

tion or character of the 'AO-tel. waci?. A r.' 

Q- None at all? A No, sir. • 

- A Did you make.anyTintiu,i y t.o:find out whether 

perra.nent residents had•lived for yeare In that hotel? 

You made-no investigation? No, air. 

Q Have you made any effort to find out from general reputa-

tion, what the reputation of the hotel is? Well, the gendal 

reputation of thehotel is bad-: 

Q No. Did you find out from anybody? A I did; frOm cow-

plaints we received, 

Q Have youany of those complaints? 

Complainants in court today. 

Q What i the name? A 'Harry Esser. 

I have OB of the 

Q Do ypu know what his business is? A I think.he is a rail-

road man. 

Q Do you know whether he lived It U16.10 el? A ..No; he 

didn't live at the hote; n 

Q. Do you know where he did live in December, 1915? A Fro6. 

convorevtion I had. wlth'him, I do, yes. 

Where did he live? A ln Yonkers. 

Did you solicit any of the gi'ls aia. they 

Thy spoke to flret. 



000af',1 ion did you talk to them first? 

And on each occasion they said, :0Do you want So o to a 

hotelfOr a.good time"? A Or words to that effect, yes. 

They didn't use the exact words always. . 

•Q And on two occasions you paid them ten dollars apiece, 

• and.one occasion five dollars? A, -Yes, sir. 

Q Is that right? A Yes, sir. 

Q And on the occasion -- on each occasion they exposed 

e Iv.s to you for the purpose of. sexual intercourse?' A 
• 

4 

And on each occasion, for one excus or another, you failed 

to have intercourse with the woman? A Yes, sir. 

Q Is that right? A. sir. 

And at no time id you have any intercourse with 

A No, sir. 

Q Did you make an inspection of the premises., to find out, 

if'' there was a single set of rooms adjoining in that whole twelve_ 

story .building.? A No', sir.. 

you -didn't make any investigation? A No, sir. 

From your emperience as a police offioer faxseven years,, 

you say, attached to the Vice Squad -- A Not seven yearb 

attached to the Vice Squad.. At that 1zie I was only twoyoars 

that ;Aluad. 

Veal, from your experience in the; Vice Squad, and as,a 
- 

towr.: didn't y(At know that-h.tels thal were disorderlyl: 
- 

hou,:ies 0(414eCt. .0 at y(;1.2 couldn't go out into' 

444 



4,44,W4t.'" 

do, out into the 

never .had aaiY experiencof:that, kind? 

And you thought it would be necessary to av a cOnvor-

3aVd-4n with the. defendant, so that you should inform him that you 

.,wore going to .switch girleland not zo. out into -44s hallway? 

Yes. 

Q: And didn't yOu know  that that was the case in all d' 

uses, or hotels that were disorderly houses, that there were 

connecting ro6 so:where you could switch girle Without going 

out into the hall? A Na, oir. 

Q Had you been on'any hotel cases before this? A -.I think. 

J. was on one or two before that. 

.What were their n- s? A I .think.the.Hotel Rap and, 

28th Street. 

Q Did you ask for connecting rooms there? A No, sir. 

Did you. go all alone there? 

Q You and a woman? A Y s. 

Q And what Was the othPr hotel? A A.hotel at $07 

40 .1'1 Street, I thinkthe number. of it is. 

Were 

A Yes. 

there any connecting rooms in those premis s? A -No, 

We e those the only twO hotels that you visited, to find 

• ..4out. whether they wr.e disorde ly RtV.. not? A those are the only 

-I- . 
:two. in ,tances that I recall before this date.-

kow, the clerk's offibe in bOtel that you bad viited 

this wereso )d that you couldn't poE,siLly 



the wOmet whet their Were comillg tra A Well, T oan t just de:-

so'ribe the cleres desks in any f thoas betels before that  

Now, ,at 207 West 40th Street you are talking about 

Maddon's place al' sir. 

, The City. H,otel? A W it vvasn't the City 

Was it the:Dember?. A I 'can't recall the n 

You know Haddon, don't you? Ji I told you it.wa 

Weot 40th Street, and Haddon owned the place. 

You know him? A Not personally; no, sir. 

Well, you have been in that hotel several times? 

not several times. 

Q How many tires were you there? A Only onoe. 

otel at that 

Only ono ? A Yes,sir. 
- 

Don't you know that it is just a' tenem nt house, twaVerted:: 

into a hotel?.A It is a hotel.. 'That's all I know abut it. 

Has it not the appearance of a tenement house -on t1ie. out—

side? A It is a brown stone building on the cutside. 

.What does it look like from th,e:outside? - A •I just said, 

a brown stOne touse. 

Does it look like D hotel or a tenement 'house? Don't you 

know the diff 'ence? A Why, you could use It for anything 

so far as the app arance of anyttOng outside goes. It oould 

loft building. 

was it nt the same asvt whole row of buildings that 

040 
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1. 

four stories 'parlor tenement 4ouses„ that blo'ck? A 

they are all loft buildings in that blOck as I recall. 

Q Don't you know that as you walked into that hotel, the 

erk'p window merely had a little opening where you oould barely 

see his face/ A I can't re be  the desdri; 'Vim) of the desk 3J, 

that jalace, 
;r 

Don't you know that in theee disorderly house hotels, :the 

clerk's of'fice is so arrange 4,at: the clerk cannot possibly Sep', ,v 

th 
 

women? t don't .know that, no. 

Don't you know that as a 'police officer? A Not in every 

case; no, sir. 

In most cases? A I can't describe places that  I don't 

knOw -nvthing about. 
• 

Well, at 207 West 40th Street?. A J 'Say I can't desCrib 

the desk, 'because I don't recall it. 

Q Can you describe the desk of the 'Raymond? 'A No; IAcan't 

.Comparing this. desks end the arrangement with. every large 

hotel in the City of New York' -- I am talking of the desk at ,the: 

Strand4r-, is it ,constituted,or eituated,rather,and built the same 

. ..ver 
way, as in thcz' largerst 'hotl ir thio, city? 

M8 . MAGEE: If your HoLio'r •pl.oase, pe: spnaii.:!,., I t'hin.li;gt 

We are wander ing very far afield . 

TH COURT: t 

lb °Dr of the stews of ht, 

olP11, Lotx.1, f'" J. _1'411 

eponcl.s a great deal, whether tA,S: 

Ailothr it it.: a 

Lut-1 
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and I think the questien is .qitf; proper. 

As' I rem mber the desk, 

you have gone 

hotel. 

in about t 

on your right hand side  after 

n or twelve feet towards the rear. Of the.' 

What it made of, do youremember? A Itt made of wood, 

like that tabJ,e, I think ('indicating the - prosecutor' table). 

Isx't it made of marble, the same as the rest of the 

lobby/ According tonly memory; I think' it is wood. r °an 

remember exactly what material it was made of. 

Well, at a. glanoe, you could bell' the diffet no between 

highly polished marble or wood? 

years ago, 

Is it 'a cheaply built hotel or an expensively buil 

Yes, certainly; it looks like an expensive 'built hotel. 

MR. GOLDSTEIN: That's all. 

BY THE COURT: 

But J glanced at it, three.: 

otel? 

Q M . Brol sky, how long have you been doing this kind of 

work? At tile time I 

Q No, now. .A I am in plain .clothes now. almost five yea 

,Doin[ this kind of Work? A No, sir; I haven'tobtainea 

any evidence against a hotel now in three years or more. 

You are not doillg any c,f this kind of work now? 

I haven -t made any arrests An that lime; I haven't obtain ny 

t.iwo tht yctt 0.1:1 it, t.ut, 
. 



74. wore tranpferr d-frWthe..Third .1170peotion::Distridt 

(4, ram askint for the time 

abou, two 'years now, I think.. _  
1.41e11., durirg that tiMe you ,di4 

you? A. bp to April, .1916? • 

Q Yee. You were employed entit ly in doing that ki 

the 'squad that you were connected with,. the*Vioe. 

Squad? A No, ir; . I w&s. not conneated with the.Vioe,6qUad. 

'Worked in the 'Fifth Inspection District. 

q Well, yeu wero• doing this runnang 4own of bad re'srbs, øn 

we worked on ,gambling and 000aine,too. 

e. Did you do a good deai of that? 

a good zany Arro 

Q Well, hotels or againeA *prostitutes A Well, hotels or 

.against prOstitutes. In these sexual cases, or clisorderly 

Toll, I coul dn't reb,ember exactly. 

n1.1 about thcre'ao wavy thi, 

Yov.t.',v-ie.: the ar,c0;•t of riV ro th V+.r.t: 

W011C-it11, 31"4 
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than tWQ- .t hr. d ZilOntil,111111e Iwa'ra.1ifl th.at:distriCt. 

And did you prosecu them? .Yes, air. 

And were you furniabed with a „fund from the Departtent 

to help you in doing this kind of work? A. In many da,ses,wre 

we• had expense We made out a bill to the Contingen 

pecifying the amount W spent. 

Did you receive the mo 

that. out of Our own.•-pooket. 

Q, Now, when you were doing this kind of wor 

qu te a, little ca,pital, • did iou -not? -A Yes. 

.(4 And how much did you take out, at night,' in the pros 

Ye first? 

Fund, 

of ,your labors? A Oh', I Couldn't say that. 

Q About' howmuch.? A Oh, fifty or.- ixty dollars, 6:7. times• 

:a hundred. 

Q rfl then you accounted for it after you had spent 

.did. you? A We kept track,.of• it, yes. 

Y 0 u hi/4 t 

Q And coounted for it . n a voucher to the Department? 

Yes, sir; we make out the bills, and it is signed by the 

manding officr of oua' district, and then forwarded to Head-

quarters., and the Third Deputy Condi, s ion r verifies it. 

Q: And you get your money,' do you? A • Yea,-

Irou (;')on 't waiit until it goes- through thri: auditor'  

Pepartmont of the Compt:roller' t: office? .A well I don t know 

wbe:r itc‘061.4, It.. fmet iis taker. a month or six weeks. t 



tP. 

Nov) on these oceasiOns that you have' eatifted to, that: 

you went MO thiELhOuse'or hotel, and took Women th'er6) and had, 

eorie taak them. on , f titre and leAtrned their charixter fror, 

t'ke lanpage they d and the ai ections that they, gaVe ou 

learne4. tbat., die,. you not? A Yes, lair. 

You IMBW tiat they, were prostitutes? A Yea, air.. 

Q °Plying their' avocation? A. Yes. 

And you were directed by th m, you say, 

A They:dirted the taxicab driver to the us thafe, 

y.s. 

And ace rpani i you to the room? A Ye 

hous-

Q And they rade certain propositions to you? A Yes, el 

well, why did you f el that it was neCessary then, to pay 

out this public' money; wily did you give this public money to 

these prostitutes havini, had this converse With them, and this, 

evidence of their character, as you have testified; why did you  

do that why the necessity of it, Mr. Drolesky? A Why,' your  

Honor, if we refused to pay the girls, they would go down and tell. 

the clerk, and we couldn't get back in the hotel again, if we had 
• 

ac araion to. It would spoil the caser. 

Q That is the way you felt about it,•di' you? A YEii sir. 

We ,eceived instructions to that aff et. 

Who gave you those instruetions? A, Oh, 'we 'glot' 

' 
--itetructi ne fron, the Inspector. 

6J,morml - 

-.Who .the one wh.?.: tl'ic,oc. inutvuotiopJJ to 

Nkto 



if you know? A I.can't.state the.souroo OT• -

from downtown, Your Honor. 

Then you went back to the Department, the next ay, with-, 

out the womPn, and handed in a voucher of sums of'money paid to 

two unknown women, and, in the course 

had the money repaid to you? A Yes, 

THE COURT: All ri tt. St 

REDIRECT EXAMINATION BY MR. MAGEE: 
01, 

you were paid or -

Q You stated on cross examination that you kn 

tdon of these premises, did you not? A Yes, 

Q .rhat is the reputation of the premises known as the Hotel 

and? A . Very bad. 

Q It, is reputed. to be a house which has been or was, a 

titie ypu state, a resort  of prostitutes, do you? A Yes. 

Who resorted there for the purpose.ofp.l.yingtheir 

as prostitutes? A Yes, sir, 

Q And. you stated, that a man named tSITer made 's, complaint 

refrence to those premises? Yes, sir. 

Q Now, will you kindly atate what was tho nature of the 

oc'nipLalnt he made? 

YR. 3OLDEITE N: 1 objct t thotai 1.1f;m;,,t T *ti 11 not , 

these defendants. 

1P7 'COURT: Sustained. 

. • : e dour, 



T:HE COURT: You. thin $o, do you? 

RECROSS EXAMINATION BY MR-. GOLDSTEIN: 

Q Now, Just a moment. Who did you discuss th al 

at ion of this hotel With, other than Esser? A Why, with 

her meMbers of the Inspection District to 'which I a atached. 

Mention the name of any other person not .ccmn—oted with 

the Polic.e Department, except Esser. A He' the .only one. 

Q 116 is the only laYman? A Yes. • •• 011,6 

.Q And you were .interested in flrg out. What ill 'rlputation 

of this hotel was, weren't you? A Yes, s • 

Now,,weren't you interested in a c rtaining how mpaly 

regular residents of the hotel th re were? 

THE COURT-: Now, why go over th .? •Haven't you been 

over 'it, counsel), already? 

MR.. GOLDSTEIN: Very well, sir; that's all. 

THE COURT: I would like to ask y01.1 another question„ 

Zroleskey, Come back here. 

By THE COURT: 

Q, independent of this kind of oases• with Whiob you had to 

nu have brid_a great many other cases,'have you not? A You in 

polio' casew in general? 

,rrtr poo )1e . A Yew, 

a4 a witnc1q.:1-: r. 



A. You, s 

And .i you . 1:1$ 41.1?o.it how many, cu hav.e, had? 

mean all the eases since T am in- the -Police bepar.tment? 

ince December, 1915? A Well, I can't give you an 

ate of that, 7-o,ut Honor. 06me months T. wouIdt! t hafe.au 

arrest. Ittle an working now,-1.have gone six weeks without 

making an arrest.. 

y:11 have had hundreds of cases, have you not, thee 

28 or 29 monthssince? A I wouldn't put it in the hundreds, your. 

Honor. 

You would riot? A No, sir,' 

Well,now, you have told us,about the language that you. 

used, and these persons went with you to the hotel, and the language' 

that others used,. Do you wish it to go to the jury as your saying' 

that that was the lanc:Uage you employed that niEbt and that was 
• 

the language theyibed to you? A .Well, 1 don't say those are the 

exact •words. I have all that in my memorandum,book, and, whil 

'was sit1rig h&c)  there (j.ndiolit,71n), T res.& the memorandum Over 

once, a d I recollected as well as .1 could. 

Q .You have.%.xenarhable m0,wy. factnd conversations? 

Wel)°, I wouldn't say remarkai noisir 
_77.01t, 7-

Q woi , you do rini to havo cater is: fr-Ve -17 41.0t .4114, 

conver Riat ori Yuu have told ut, abou .juot what hrippo:cplu 1 

gre,at .r.qtr t .cuar i.t y, af t DE, 'corlo of '436 01: iJ;(„-i Dm) t.,;:). 

sirs 4. I , l'.1‘ • ./ri rocr e y If/4'3M ry. , 

r 4-1 



u'haVe been bl6soed with 

Qa.J.1:: it 

.TRE COURT : 

'at rilerriOry, no, r 

3tand dowfl.. Yu .0.6in sit.• 

f the courtroom, t 

I) 0 N A.D" 

Lt rgeypary,?. 

‘1., ATTE i Y, of the Fifth •trA:pacticri 

District, t. v,itness called on bebalf of ,he People, being 

duly sworn, :testified ae, follows: 

DIRtCT FaAT,1 INA TION NT. MAGEE: 

Q Are. you member• of. -the Munialpal Police Foroe of 

of New Yolk? A I am. 

Q Where do yeti resider)? In Brooklyn. 

Q. Are y u married? A Yes, sir. 

Q Have you children? A I have.. 

Q Do you know the  prearA es colloid 'Strand? ' .A I 'd0. 

Q where it .dituatedo? A No., /1.3 Vtst 32nd Street. 

Q tliat. in the City anzl. :COunty. of Nw York?. A It isi• 

't 

Now, did you have occetedon. VIM 

he City 

t those premises? A I d. 

'Index- what- c ircumst ndes and' A 0: -.1•Ds‘,c.err.ber .23rd; 

,1615, 1 was Walkirg no7th on the of 3ixt4 Avenue 

TN% COURT: 

foz: 

!R. MACEY:: 
• 

Cowd 

0.11••••••• 

No, tfaat.8f;cw quit e a ouff 'o lent anow 

of' t it)I1 

contiu 



by two 

me., as iMay and. liose. 

te had a oonVeratio 

Just a nomett- How did you knov, their nlwas-were 

They aallod one another May. and Roe. 

Q And was that th Nrat time you had met thV..,e women?' 

-It 

'oonver sat ion, aril at the suggest on of tl 

th'7', firs, nami.I.3 known, 

6... 

Had you •ev,:-Ir aeen them before A 1:: 6 ir . 

ri named. 

taxi , wnt to the strand Hotd4.1 where wo entere6. 

16aw thc.. defendant KniE;ht behind th.e riek. 

tcok 

thr- 41oted, and I' 

said to tIe defendant -- may I refreeh my .x:orpory f-T OM my meztoran-

d.um book? 

THE, COURT: 7O11, see .what you -remember about it. 

BY MR. YAGER: 

That do you rerLember without -.e: err nk-i, to a lnoranduz7 

book? A I asked the a efehant Knight if se couaj. have adjoining 

room. def.endmt Knight said n.o. 

I replied, "That' a to) bad. My frier. an,71 the two &iris here 

want to have a little party, and' We would :like to be, t isther". 

Th defenan Knight then. said, • "I can give you one room on 

the qixtr! OT)Q on tho seventh. rija that du?" T 

Ye 

•11 

, 



0 

defe 

rhat name?. Stack.. 

o k? Yee, sir; "ana wife, City". 

ght eight dollars for the use of  the t 

:teyip.g s thf same tare for off Cowden, and,: wh.ile I wa 

paying .the defendant Knight, off ic r Cowden eigni tbe r.4,71etkr 

believe it *us, "Charles F. Ramsey and ife, city". 

BY TRY COURT: 

Q *hat dat o wae thi s? December 23rd, 1915. W.6 tir,64-,w 

nto the elovator and- went to the sevent floor, where 'the bell 

boy took ua to e, room in the front of the building,' and when he 

opened the door there .was e)mebody in the OM . Th 11 boy 

then took us back into the e1.evtor, and ye went to the sixth . 

floor. He took, us' to room 602 on the sixth floor, and we -entered 

that room and officer CoWd said. to the bell boy, "Te don't.want 

to, use thia room; it isn't in a fit condition to bei'us d". 

- 
.The room 'a,t that time -- tb6 be4tv lass 'there was a towel 

_ 

On ,the end of the' bed, and it looked as if somebody had used the 

room. Te- then went ba.ck into tile (;i:Iorator and went .t6. the ninth 

floor.. .The bell theil took rr:9 to rocqr, -- I hiY.k .the• a timber 

was ,901 And officr.:r Cowden rAnd. 1. 1 tot: a.w5tA) into room 

90a., 

in. t).)ic- ro6rii the.;r 1 wbo wcts witb 

dollars, Whi-b Rrnd sh'e expooc.  

the PUPC,. CrIdrc 31:1 tLi 

- 



Did she 1 .,you stl!at • that wax 1;110 • purpo 

.epQ8ecl herself? Yes OX' no? A Yes. 

BY kR. MA GEE: 

Q. What die.c.you do? • Go on. A I made a suitab1i eXouSe-

and after a short while 

BY THE COVRT: 

Q What wa thatexcuse? A I asked thiR girl if kLhe- ha5.e. 

protector with bar, and she said, no, and 7 -said I didn't care 

take a chance, Tind then she dressed herself, ant.-4 we left tier 

BY MR. MAGEE: 

Q Did. •you -notice the condition .of the office then you 

*whether or not it was lighted? A It was lighted.' 

Q And wh,re did -these, women .sit or stand, or •where'were the 

. in the off ice. 

of ts. 

They stood in the office., Just a little ahead. 

Row far f or. the defendant? Maybe five or six feet: 

Q Were both defendants tire at that lime? A They were. 

Q And did. thee .women that you were with have veils on  

A No, si 

• BY. THE COURT: 

!Don't :nythtng about it, or Id it in,J.;utlnct 

Sir your , mind? Da h -y hv veils on their facror. nut? , 

,t think they 

ay.mR. wut: 

ycL 



Under what OirOUlt8 ance's and When? A Qn th 25th-,day 

Q f December, about 2 A. M.  I was standing -On the northweSt corner 

f 34Th Street and Broadway, in oomdany with o cer Cowden, 

t-
were"ac6-oeted. by two girls whose first .naines I know to ''oe 

Lillie and 'Sadie. 

Q,How do you know that? A Through ri thi °sal 

another those names. 

Q, Did you ever see them before? A No, sir. 

Q -Proceed. • After a short cmve n at 1;1 suggest 

f;went to the .',!:tr.a.rid Hotel-, premise's No. 43 lAlest 32nd 

Street where we entered. 

BY, THE QOTTRT 

Q. How did you.happen to to the St:I...and Hotel, who sugge 

it?. A May On this occaSion she sug6ested that we 

go to hotAl in 3.2nd T.,.,tre, ,and oc -)i..ucted US to the Strard. 

AS ,I ntrd, this da,v 8.F.1.17 Knight and Cart.r behind the 

desk. 

J3Y MIS.. MAGEE: 

.Q, 'Both bell i.uo. the desk? • it 

Pro 0 ae Th e .is fizit Kni• ;tit c. '.Cik• " I• do) 

oan gv yct. riii O0Me, tht mornth.,%.1 ar.;r," 

BY THE optivr! 

• DJ,;•5t  1,an ? 

./. ‘; ..1. • ,1 • ••• 

A h(:. 

„ ri I's t. j. • 

•••.• 



The girl 

Imembcr the conirer; 

About a day or t1To R.fter •  

Q Was it one y or two days after? A It might hae bøen 

he next morning. I dot rrnerr:ber .exactly just when 

the wf..xt morning that you made your memor:an 

.made a memoranduM Suet aftQr .leving the hotel., and 

oopied it into:my Memorandum book, 

Woll, ''ht did you makr. that Me:tor andum 

No cir)a slip of paper, first. 

Q And did you destrOy that slip of 

Q Did you copy i•' contents before -you destroyed 

4 Abd howlong 71aa that afteryou sited th.s hotel, or 

e 25th f December, r1915? 'A It might have been the .same .day 

r_ay afte:'r.I an. not sure just when. 

1.4.1t you are sure it waSn't over two d'iye lat.t:-T!? 

;pal' 



M. MAGEE: 

allW 41.M to Ao 

W COU T I will exolu 6 it, thTh be 1' clod:46 

Tirel.,tY well.  

T31' MR MAGEE: 

Q.:well now, prcc'1, fficef, and state Wlat 1.se transpired' 

there on tbat ocCasiot between you ad the defendants. Did you:. 

get &room or obtain !iiroom? Tas anythin more said by hi,,. or you? 

• 

then said, 

do?" 

"1 can. give you rooms next to One another. -Will 

Anything. el.e? A Officer Cowden -- I then si m d the 

regiete as, -- T.believe it Was "TiiliaM Smith and wife', City". 

That is o the best of your recollection? A Yes, sir 

Q You are testifying fron. memory riow? A ir., 

All right. -Proceed, -A. And officer Cowden paid- the • 

defendant Knight eight .dollars for two rooms 

Te then.. went in the elevator and the -bell boy Conducted us to 

different rooms, adjoining one .another. 

And,.while- it there, officer. Cowden and the girl named,Sadlei; 

who he was with at that time, came ino my room, and we ordered 

soma drinks from the bell boy, an. after ;by  

offiCer Cowden and the gifl he was with went b4ck 'mom to 

wch they were assigned by the bell boy0.e.n4 1 

room 

'a 



'777-

at AeviVened? A T is girl tho 

oldhing, her outside clothin and asked me for t et dollar 

I paid her the tens dollars, and she expos d hJsr person. nhe 

laid on the bed c‘nd she said, "What's the matt nit you. want 

stay, with me?" 

And I said, "No, I don't care to i-,ake any ch 0 Haven' t 

you got a protector?'! And she said no. 

Ard to, fter that.she dressed,h rself, .wyd we loft the 

agait. 

And I wet officer Oowcten in the hall on the second occasion, 

and. both left • .preml ses together. 

- How long, were you in there altogether? A -About three 

ers of an hour. I am nou 

Well  on the 23rd lay of December 1915, how long were •you. 

the:  altogether? A . Probably halfan hour; I am not sure. 

Did you, see the defen,lants When yo:11 left.the hotel on the 

23rd day of PeceMber, 1915? .A I did.' 

• Did .you "44"1! the :1 fenJants when you left the hate on t 

25th of December, 1915? A T. .did. 

I 0 61!) you a book, and ask you if you hmre seen it 

I hftve. 

Q That 16 do y6u know? A It is a hot 1,•recol;d, 

What te1,0.Jo you know? A The •StxrInd 
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Valgro c3id you ee It? A I 'saw J.t on the desk at this 

rhen 

s'as 1t., 

Cl yOW"makii any writing in that book?„ 

3r.d day o oember 4rst. 

Q Non--W.01 you kindly indicate where it le A a3rd 

.Q I that 43rd? A It says Iltiednesday, .Deoe ber :2nd.. 

,,And ,. vtritli.te, "Daniel .J. Stael, -City"? :‘ res. 
.y. ,. 

And when you wrote your name there, were tht,lti,e -words... 

dnesclay, Meceirber 22nd,-" there?. 

• seeing. them -there-. 

'Q, I was a little after one o'clock on the 23rd w 

arrive ther,.. was -it not? A Yes: 

Q• And do ...you know. whether the el rk- of. the hotel, the• 

defendant, o 9.1-13T other. person had •written MUT.' •sday, December 

23rd, .1915, cx  the page opposite? A No, sirs 1 don't know' 

whether they were written or not. 

A No, sir; I don't r 

Q And .do you remember  whether .th1J8•p 'e on the right-hand 

•i5.e, you h,-.,.:vfaag written onthe left hand.side, this other page z 

the right -hand w'ari clfF;:s,r of 1.,),11. writing? A It vas,e 

Q 'Yaw, c •u ' other writ ir 1u thqt Lici: el; th6:17/ you • 

mad 

Q 

1915". 

Izitiod • what? t  

1:111. r; 
) 



1tivrid4y, December. 24th) 19)!51.1 was, on that pago a 

d 'it? A I did see them. 

•th time you 

Q And do you know whether on the ri :at hand side page the 

"Saturday, Deoct.mber 25th, 1915", were there When you signed 

your -name on the opposite Page, he left ban',1 side? A I didutt 

it. 

P. And was afnrthinEg; written on the riFat 4licim pa 0 

1915? 

didnIt see'-anyth.ing. 
did 

Now, when/you .arrive til in this 'hotel on December 2c3th 

A (No anower'...) 

Tee it aft r m laight? A It was after 2 A. M. 

It Wts rater•2 A. “ ? Yes, sir. 

.Q And did you take any particular notice to the dates.1,vhioh. 

were on top Of either of thi?•pages you now refer to? A No, sir;. 

I did not. 

Q And to you know whether the clerk, the defendant, Or any 

other person , ha,O. wri-r!on the worde, 1Aturd.a.y, December, 25th,' 

19151t, on the. ri..h t hand side page, opposite the one on which • you., 

wr Ote ? Po dont t 

Is there any other- writing in th is 'book .that you made? 

other 

Now, who nve, you .0 Lo book when you wrote ia it? Th 

d'eendant Kr 

Tb r 

.",11 

•4 



It remained. On•tho desk? A Yee, six. 

And ware. you in the lotel.when it fas.seiz 

ter was eel ed.? A. No, al 

when this 

I don't believe I waW.-

MR. MAGEE': I nffer the signatu e of the witnes • the 

writing .of "Charles P. Ramsey and wife"-- no -- "William Smith 

and wife, City"; 

THE COURT: The. book is in evidence, io it not? 

YAGEE: Yes, sir. 

THF COURT: And. then you may use any 

any legitimate purpose of cours 

rIAGEE: Very well, sir. That is all, officer. 

TRF COURT: I think we will take your Cross examinatiorf-

after •reoess., counsel. 

(Thc73 Court admonished the jury in accordance with, 

Sectio.n 416 of the Code Of Criminal .Procedurei andtook 

a recese until t,9n minutes past two o'clock.) 



••' 

AFTER RECESS: 

ONALD J. B I AT T E R Y, being -oross examined, 

•ifid as, follows: , 

-CROSS :EXAMINATION BYE. GOIDBTEIN: 

Officer, e you a member of what io commonly knoWn 

tile :Vies Squad? P I am member of the lifth InspectiQn aistriot, 
•. 

:working' in plain clothes, . 

Wbrkirig or casee similar to this? A Ye, r. 

Q That lo,arrepting protitutes on the.street, and. trying , 

to get evidence againat hotels? A Yes, 

And that. was your work in December, 1915?' A It was. 

Q And you know officer Drcleskey? A I do. 

- Q Did you ask or try to4 find out whether eit)vr of the two 

girls that you had on the two occasions that you have mentioned 

December 23rd and 25th, we' the oame girls that officer Drolestey 

bad had at any other time? A I don't know. 

Q Well, did you aok Drol t eskey about that? A No, I didn'. 

Q Did you, ever since December, 1915, try to looate these 

girls? A I have not. 

Did you try? A i did not. 

--Q- D4dn't you know as an officer that it ocull help 

str'engthen the ()sec against these defendants if you ouuld, find 

and produce any oC th' girls? A I didn't think -30. 

Q You didn't', .'7,hink so? A No. 

0T" o f tt,, 

• 



*ft -Pro4" 

u not e;o1n1, to CPen.d the •Oityli mon.ey. any differ ntly 

than you would your own? A 

Io that right?. It 

4 Ir 1915 you weie a married man, 

was. 

b r, 

,Q And when you sre accosted and solicittd by t)lose gi'41 

you nev 'A had any intention to consummate the *Act of e itter: 

.course? I did not.. 

You only wanted to go to the hotel to procure videzice 

gainst the hotel? Yes.• 

Q. And you intended to spend no more ioney belonging to the 

y than you 71ould of Your own, is that right? A That .right. 

And now you were accosted by this girl, and you went to . 

_hotel with r; is that correct? A Yes. 

Q And, after you registered, you went. upstairs? A I did 

Q. And you  went into the roOm,. not intending to have any 

coarse with her; is that right? A Thatya right.' 

Q And vhen you got in there, as an excuse or pretext you 

, said to the. girl, "Have you got a cover or a protector?" Is, 

thatHright? A lasked if she had a protector. 

0 Meaning 1 condrum? 'A I :believe thatlz what you call i 

Tell, you Imow tvhat thy you? A Yes, 

Q .That' o wbat you meant when1.6U asked 'if oho had a pro—

, te tox'? A yeti, air 

Q But beir ho.l. that qu stiov, vt-u 



you give it, to her before or after? 

after when?: 

Q Before or;-after you asked her abut th 

t remenber whether it was. before or after. 

Q Well, now,offider, you as1dif he had a pro (actor? 

did. 

Q And she said she harfLnp prRtec or? A 2-he did... 

Q. And iou ai you wouldn't tak a ol noe in 8tayin- w 

without_aopr tector? .A I did. 

Now, when did you give her the moneyAltder 'these.cixouma, 

stanceb? Before: or after you asked her that?- A I don t remember! 

Well, when you that to her, you had'..maAe up your mind 

:that you would not have interocu se with her then; .is that right? 

But yoU don'l remember whether it was before or after she Said she 

had no protector? A No, six; it's three years agd, and can't 

remember that. 

Q Well, (0,3. you give her the ten dollars after you said you 

'

 

would not have i teroour:se with her? A I don't remember whether 

it was before or 'after. 

Q Did you put bill in for this ten dollars paid to this 

w ? A Yes, sir. ...• 

0, Did you pay any othQl womon.aDy mohey nyt.t De minx' 

3rd? A No, *ir. 

cth 1 j.L Uf ten. .c1( 



Toole! 

1, cUd you go in any restauran 

-any ,other ho A I don't remember:.. 

Q! HaAre You any neniora.ndum book here ibowing your otivities 

hat day? A Only in r,eferenos to that partioular case. 

Q Now, didn't you keepa memorandum book, showing.what 

'expenses you had,'so that you pould collect from the city? A 

:did 'not. 

You kept no membrandUm of your kpenditures? A I may, 

have, but not in the f560,-,7. ---though; 
1.044 

Not what you may have done. 14d you? A Well, I d 

ml3er whether 3 'opt.a memoraadum or kept It in my head. 

Did you put, in any bills for Deoember, 23rd and 25th?-

, 

Di'typu put ir any bills for more than you pay you,spett. 

.bér,*ten doller for the. woman aid four dollars for the room? 

don't romembr„ counsellor. 

Q Did you go anywhereeise, id you gO into any reStaur n 

rIth ny woman, that night? A I can't say. I don't remember.,: 

Q. Did you TAk6. this woman who solicited yoa to any r 

taurant, be_fore you took her 'to any hotel.? A 1 -don't r 

Don't remember.whether the woman that solioitnd you, 

ithat ou took to th trand H1, whothr not yOu topk hor tO 

staurant hofor,m lAt? A 'N:), it 

Q You (3oiff ' fin! 4 ? A iq I r 6 



Did you make oxr inVestigation to find out the 

of the .people 'who were living at the hotel? 

Q At no -time? A At no time. 

Did. you know Ivor Bjornson; ,do you know -457aa who 4an 

Strand cafe, before it was closed in 1915? A No, sir; 

never was t thr-, Strand before this time. 

Q Well, but you went up and down that bloak;.doing police 

duty in 1915?' . A I maK, have. 

Q Tvrerentt you. attached to tha.. District sal of 915? A No0'eir... 

all the year. 

O. F o when until when/ k q think I,tent in the office in 

September or October of that year -- it may have been November. 

was there only a few months. 

Q. Didn't you hear 'about Markell & Berger maki.ng complaint; 

or rather, Mr. Harkell, the owner of the Strand making complaint 

to the police that the cafe was a disorderly. house?. A No, sir, 

And you don't remember that cafe•bein6° closed.up on his 

complaint? A No, 'sir. . I never heard of it., 

Q Now,. when. yoo came into these promises, do you remember. 

the .deck ,14%. Made of? A I don't remember. 

Q And was t:t wciod or ii.arble? A .1 donlI .Jam mOr. 

was 4 

Q. Was thq. offioe 

Q And any 

1 vi w of 4inybody comingi? 

(,y• .11(1.ore(1 d the desk, any (WI going to the elevator 

'idf the botolo 6eJ10. ntv 

• 



7 

64 

L.•The,re. was .not1iin6...to Obetruot •the; vie,W .64--t1110, _Clerk? 

Nothing. at • 

Now, the first night, ..December •23rd, ' .You asked. for 

'pining :rooms? A Yra, .sir . 

And tbc'y t old you  that. they, had no adjoinin rooins? 

Yes, sir. 

Q Did You ihake inve ation to ' find 

y or not in that hotel? k No, sir. 

Do you know ether they had any or not? 

ther or not they any? A I don't know that, no. 

Now; w..,n wa the occasion that they .had to change the • 

linen of a 2 ow that was mussed 142? A They didn't change. any - 

linen; we refused. to go  

Q When .1Na/3 ? A On December 2.3rd. 

rooms 

Q 'weren't you Ftssi-ned 

floor? 

that time to two rooms on the 

We not a.ssigned to any _rooms. 

Do you mean to 'nay that the ,clerk didn't tell the be 

• what rooms t'take you to? A Not that I heard; no, sir. 

Q he t.ake you to first? A 'The seventh floor, 

v.- room that, was oucupied. 

Q. ,Do you  . tio tirat you da in t the Clerk ,uot 

where to. t.,1:kr, yr. ,u ? 

111) e y 

Q.. 

No , sir 

?• A lilt!: sixth .Uo,-; r.-Com. 60 



it 'had•been used? s, Sir. 

An6,;you would .n i.e the, ? :j6, No, sir. 

Where did .he tate you then? A To the ninth floor. 

And in the meant  had he been taking;your brother officer 

Yes, sir, 

Q. Axihe inallv:ZLanded you on the ninth floor? A. Ye 

Tere the room c you got there rl ht next to each other? 

A They were. 

Or werc: th v opposite.? They were down at the end of 

.the ball. 901 was 1.1re and 902 was there two.° 

separate rooms. . 

Did the girl waggeo :4oing to the Strand? A Yee, sir. 

On both occrAsions? Yes, sir. 

q: Tialyou oolioit either Of the girls? A No, sir.., • 

Q They solicited: you? - A .They did. 

Q On .both .occions? A On both ocoasions. 

And you havP. never been able to find the gir:Is inee? 

T haven't trio::1 tc fin,a them. 

Q ;You have made -no effot •to find. them? -pi No; sir. 
'second: 

And, the/occasion that you werethere, pu were there 

Christmas night.? A I wao. 

Q Decbr :5t117 

On' 

A 1..' were. 

And y(7)1:1nl. 

. • 

1.3ir 

on, 

U Y..!N:r solicited by. -Some momen? 



thishotel? 

Q And 'a' e the wotien' ten dollars? A 

Did you -ivethem ten dollar's on December 2'3rd, 

k.hth times wat 'the excuse given .that you wa 

?, A Both times. 

Q *Did you at. either timC ask for any part of. Your 

I did not. 

You didn't think cf saying to the girl, "Well now0.yoU 

haVet1 .got a oovr, and I don't want to' take ohanoe you 

to give me a part of .that.tendollars back"? A No, 

That didn't occur to you? A .1 didtrt aftk he 

MR. GOLDSTEIN: That's all. . 

BY THE .COURT: 

was ass gned" from? 

out from the same house with Droleskey that he 

a, sir; thP Third;InsPection *of ice. 

Q Had you taken t i3 matter up with him, this house, the 

.char cter Of hue? The hotel? 

Q Yes 311eyo Inspector Morris 7-
, 

Ys or no. 1)-1..you o± not? A No  sir.. 

Q You had 

thqt 7 ±rmembor.. 

Orae- 4.t vefer 

.1 was told by 

,lk 111m ,bout these premises? 

Yes OT .no? 1 ryAoliJ1. .h.trfro, 



Didn't you know somethine. about h 

23rd? A. I. knew cowathing t his experience. 

Q On the 23rd of D ceMber, 1915? I didn, 

articular night or aiv other particular ni tt 

is ,experience in the hotel. 

watt you workin6- in collaboration wi 

ises? A Yob, I was. 
5 

0 tit that 

.Q And then .you had taken up the att wcttia him, hadn't' 

you?  

YoU.didntt know that he baé4e, and he, as far as -you 

know, didn't know what you had done, ,as to the PreMises-; is that  

it? A T t know anY particular action he had taken. 

was to.d, 

Well, did he. tell you? That is what I want to know?. 

don't think so'. I don't remember him telling me. 

Q.8ow were you (iressed when you went there on,the. 23rd .of 

°ember,. 1915? In di-sgudse or how? A No, sir; was dressed 

the regular way.. 

Q • You didn t dif:erent qlothes'than you wore 

-usually.? A tr. 

Q Plain cotIAPO A vz,) 

w 

straigh 

.clothes. 

you Hare now? ANell,I had. 

c 1, -,i.n71 I what. I cail 



'Theree'..woen,.. that: .9irent ifr y 7,teri..,.4..they a7pa,roit1y 

woll owned, well dressed.? A`They were dressed; t t,c2o 

ajcpeneive, I don .t th nk: 
a,s 

Q Well, they were/well dressed, as you were yourself? 

Yes, they were. 

Did you put your vouchers in to the Departm Yes, s 

Tens inquiries made .c:3 'to where the moneys went and the.' 

necessity of paying ten dollars? Yes Or no. A I don't remember 

Q'

 

They simply accepted your word for it, did t h ey , and 

approved of it, and you werE: subsequentlyrepaid; is that it? 

A Yes; sir.. 

Q And,. if it had been mere, have you reason to think :that 

it would also have been reimbursed- to you? A I do. 

Q No limit at all placed upon your fnancial disburse 

this kind of work?: A There is. 

Q What is the limit? A Why --

-Q 'What lathe limit?, A Fifty dollars, I believe. 

Q, Fifty dollars? A Yes, sir. 

THE COURT; Stand down. 

HENRY ES SE R, of 2142. Honeywell Avenue, Bronx, 

a witness called on behalf of the People,, being duly sworn, 

testified,as follows: 

DEOT EXAMINATION 137 MB • MAGEE: 

Q What is your business? A Locomotive çnineer,New Haven 
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Who dO you wort for The New Haven Railroad. 

Q And bow long have you worked for them?  A Eleven years., 

Q And are you married? A Single. 

Q Ever been married? A No. 

Q• With whom did you live or reside? A My folks. 

Q Your parents? A Yes, air. 

Q Are they both living? A Yes, sir. 

Q Do You know the de:re ,Lint, William Knight, the gray 

d man at the'bar (indicating)? A Yes, sir. 

Q Now, will you tell me on what occasion you met him and 

wher4e? A Why, behind the desk. 

Q And where? A At the Hotel Strand. 

Q Is that in the City and County of New York? A 

Q And State of New York? A Yes, sir. 

Q Do you know what; street it ‘is located on? A Yes. 

Q What street? A On Und Street, right off Broadway. 

Q Right off Broadway? A Yes. 

Q On what day was it that you saw him there, Mr. Esser? 

The morning after Th-anksgiving. 

Q Well, do you know what time you arrived there?,A About 

quarter aft three. 

About a- quarter after three? . A , Yee, sir. 

Q Was that the 26th day of November, I9I? A yes, el 

At a quarter after three A. M.7 A Yes,. r. 



n the morning was it? 

Q, After midnight? A Yes, a 

Who 7as with ru? A A worMU1'. 

Q Yes. Did you know her? A No. 

Q Where did *).0 meet her? A I picked her up on the street. 

Q Now, speak up loud. A I picked her up on the street. 

Where? A COmine; out of. Rector's Restaurant. 

Q Was that on Broadway? A Yes, sir. 

Q New York City? A Yes, sir. 

(1, Borough of Manhattan? A Yes, sir. 4.• 

Q And County of New York? A Yes,. sir. 

Q Well, did she accost you or did you speak to her first? 

A She spoke tome. first.. 

Q Shedid? A. Yes sir. 

.Q What did she say? A I don't remember. 

'Q What did you do, if anything, and what did she cloy A Wh, 

.I was with my brother at the time, and she had a friend, and we 

took them over to LittleHungary restaurant.. 

Q Yes. And what happened after that? A Well, we sat there 

and bought them something to east and some drinks. 

Q Yes? 
41 

BY THE COURT: 

Q You and yoUr brother and. two women? A Yes, 

BY tvrR. MAGEE: 

Q, Goon. A And m,'Y brother .left me around one-th 



and he went home arid  the woman 

the street and got in..a taxicab and took me u 

tO the Hotel Strand. 

Who told the driver to go to the HotelStrand? A 

Q She did? A Yes, sir., 

Q Wellwhatdid you do after you got there? A WC1 

out of the taxicab and went into the hotel and registered, and 

paid five dollars. for a room. 

Q What did you? You say you registered?. A Yes, Six% 

Did you write a toile it the register? 1 'Yes, sir-. 

1 What name did you write? A "E. M. COwie and wife,. 

Louis, Missouri". 

4 And did you get a room? A Yes,. sir; two rooms and -s 
••• 

bath. . 

Q. And Was.the defendant there? .A Yes, sir. 

Q What was the defendant doing there at that time? A He 

theone that gave me the room.. 

Q Did he take your money? A Yec, five dollars. 

Q Did you see this, colored boy there, Carter (indicating tie 

Oo-defendatt)? A Well, I cant recognize him. 

Q That's' all right. .Now, did you 000upy a ropm in, he hotel 

night; did you go to 4 bedroom with tbia woman? A. Yes sir. 

Q And what happened in the bedroom? 

MR. GOLDSTOP I object to that as immaterial 



" 

at the time he 

BY THE COURT: 

you have OSfll r ations with this wOman? A Yes 

. MAGEE: 

Q Did you pay her any money? A Yes, sir. 

Q What else happened there? Go on. A I woke up at t 

•mulutee after seven andthe woman was. gone, and, right away, 

to see if my money was there. 

Me 

A And she had taken about $165 from me, and le t 

ooked • 

Q Yes? 

15. 

Q And what, did you do then? Did you talk to the defendant? 

A I telephoned downstairs and--

BY THE COURT: 

-Q: bid you talk to the defendant? 

BY*MR. MAGEK: 

Q Did you talk to this defendant Knight?. A dang:know., 

Q Did you see him the following morning? A No, 

.Q Did you see the defendant Carter the. following morning? 

Were they in the hotel,- or .wad.he there?. A I. don't remetber. 

Q.You-dotIt remember him?. A No, sir. 

Q And yOu can't aay that the defendant Knight w $ in the 

hote the following mOrtin ? A 'Alhen I registered he waa. 

Q Was he there when you ot up and left the bedroom? 

n't see him thefe then, no,kAr. 

3: 



••••••••••••••••••. 

didn see hie Asirt 

show you a book and ask you if you recognize this 

..boOk(indicating : People0:e'Exhibit 1). A!' 1 couldWt rocognize 

the book. 1 could recognize my handwriting. 

Q NOW, I will let .you lOOk at the book and see whetIst:y 

can find anything that you wrote in that book., A Right here . 

(indicating). 

Q What 1s it? A- "E. M. Cowie and wife, St. Louis MO". 

Yes, and On the top of the page is written "Thursday, 

November 25th 1915? A 'Yes, sir. 

Q But you say you got there after midnight?. A Yes, si 

a quarter after three. 

And then it was early on the 26th? A Yee sir. 

Q Did.you'notioe, when you signed this register, whether or' 

not these names.that precede-yours were signed there? Were theep: 

names in.theregister when you signed? A No, I am not positive, 

about that. 

BY THE COURT: 

.Q, Were you intoxicated' this night? A No, sir. 

BY. MR. MAGEE: 

"Q And who gave you this register to sign? A The hotelolerk. 

Q The defendant Knight? A Yes. 

Q And what happeneq after you signed it? Did he take it. 

back? A i'left it on the dtek ir 

You left it on the desk here Yee 



' 

Thatt all. 

THE COURT: I there any question that y 

the witteaa? 

M. GOLDSTEIN: No, sir. I ask that the witness 

teat iMony be stricken' out. 

. THE COURT: ph, it may stand. 

- *MR.. GOLDSTEIN: Then T will ask him a few questions. 

CROSS ,EXAMINATION BY MR. GOLDSTEIN: 

_ Q How Much did you pay this woman? A Five 

Q Did she ask you ten? A Yee.. 

Q And you got it forfive dollars? A Yes. -

Q Nothing else happened outside of the facts You have 

, related? A Only, the next. morning, made a complaint. td.4the 

manager of the hotel. 

You made the complaint, however, to neither one of these 

defendants? A No, six'. 

T H 0 MA S C. - D 0 W D, of the 26th Precinct, a witness' 

called on behalf of the People, being duly sworn, testified 

as follows: 

DTRFOT-EXAMINATION By MR. MAGEE: 

( Are you a mPmber of the Police Force of the City of New 

York? A I am. 

Q How lonz hair you Lg.r./1 such? A Four years, February ' 

18th. 



Are you marriedVrl-

Any children? A  Yegi.. 

Where do you live? A -eol Test 214th Manhattan, 

ow long have you been married, officer? 

th is coming 41y. 

Q And do you know the HOtel Strand? A I do. 

Q Where'is it located? A It is located at No. 43 West 

Street. 

Ts that in the City,'County and State of New York? A yes. 

g Did you have occasion to visit those premises? A yes, sir. 

Q State when and under what circumstances. A On December. 

15th, 1915 while standing at the southeast corner of West 42nd 

Street and Broadway, with officer Droleskey, we were approached 

by two women. 

. After a abort conversation, it was suggested on the part of 

one of these women that we proceed in a taxicab, and she gave the 

direction to go to the Hotel Strand. 

• re arrived at the Hotel Strand at about -- that was at 2:20. 

and we arrived there about 2:30 A. M. 

.The two Women, officer prbieskey and myself went on the first 

floor of the premises in question, and at. the hotel desk was the 

A Five 

0 

defendant Knight ad the defendant Carter. 

These two.*omen took a seat directly opposite the desk. 

Officer Droeleakey aked the defendarnt Knight had he two roOne 

together, and the defennt EnaLht said., "I don't think so",' 



_ 

thenturned ar94na to the key:raCk.and 

one OX). the eiOtli and onon the  ninth flopr. 

defendant Carter then said, 4m the presence of. the 

fpndatt Knight, , then' roime 414 and 415. They ere together 

and ready". 

I then said, "They'll do. We can changeit them all 

.right". 

:Officer Droleskey then said, "How ,much are the rooms"- or,  

in fact., the defendant Knight said,-"Only.one of those rooms has 

a bath" and officer Droleskey said, "They'll do. We. are*otly. 

going to stay there a short time, and won't need .a path." 

And off icer.Droleskey asked the price of the rooms, and the. 

defendant Knight said, "Your dollars each". 

And then officer Droleskey signed his name on the register, 

"Edward Driscoll and wife, city". 

I then signed the name, "Edward Jones and wife, city", Baying, 

at.the° same time,'"Ed, you pay for the rooms and I'll pay the 

girls upstairs". 

we were then conducted to the fourth. floor by the defendant 

Carter on th6 elevator, and all four of us -- the five of us  
NL 

the two girls, officer Droleskey, the defendant Carter and mysel* 

entered room 415. 

-After having a round of (rinks in that room, served by the 

ndant Carter,and shOrtly after which I withdrew from that 

room with the woman that was with me, and en t .c the room 414. 



, F 

n this room the *omen demanded and received the 

.and exposed her person for the purpose of hay 

sexual intercourse, which I refused. 

BY, THE: COURT: 

Q Did she say that, that it was for the purpose of having 

sexual intercourse? A Well, she exposed her person, and said, 

sum of ten 

"Come on". 

You day for the purpose of having sexual intercourse. 

Who, said that? A This woman invited me to have sexual inter-

course with her, after I paid her. I then came out and,knooked 

at the room 415, at the door of that room and officer Droleskey 
01 

• and the woman with him came out, and all four of us went down in 

the elevator with the. defendant Carter. 

And, in passing the desk of the hotel, we said "Good nightn 

to the defendant Knight, and left the hotel about 315 on that. 

occasiOni*bn December 18th, 1915, at about the hour. of 2:45 A. M. 

in company with officer Droleskey, at the southeast corner of 
• 

Broadway and West 38th Street, we were approached by two women, 

.who were walking west. 

After a Short conversation we entered a taxicalg,.and was. 

conducted to the premises 43 West 32nd Street, known as the Hotel 

Strand. 

We entered on the first floor, where --

THr MDURT: 
, 

1 

How did you come to 6p thsrso to the Strand? A On the . 

' 
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euggestion of the girls. 

Go ahead. A And then we went to thle'first floor, where 

We met the defendant Knight and the defendant Carter, and another 

oelored man, and the girls took seats directly opposite the hotel 

desk, 

Officer Droleskey askedthe defendant had he two adjoining 

•rooMs, andthe defendant Knight said, "No, I don't think so," 

And he said to officer Droleakey, "Didn't you have a suite, 

last time?" And he said, "No, we had room 414 and rooni 415," 

and the defendant Knight said, "Well, they are occupied, tonight". 

And officer Droleekey.said, "Well, any two rooms together will 

do". And the defendant Knight said, "1 have rooms in 1010 and 

1011. 1 guese they will suit you 

1 then paid the defendant Knight eight dollars or the rooms, 

and we were conducted to the eighth floor by another colored 

elevator operator, where we all entered room 811. 

After having a round of drinks in the room, which was served 

by this elevator operator, why, a short while after, officer 

Droleskey withdrew withvthe girl that was with him, and entered. 

room 810. While in room 811, the noman that was *ith me 

demanded and received the etlm of eight dollars. 

BY THE COURT: 

Q. What were the nameo of these woman? A I don't know their 

names, your Honor. 

you Ilnow tk2cL flrkt name? A No, 



You retetber the numbers of rooms, details of. the 

occurrences on these occasions, but you don't know the names Of 

these women by which they were known? A No,sir. 

BYMR MAGEE. 

Q Did, you vieit these premises on •any.other.ocoasion? 

this occasion, while in room 811, officer Droleskey knocked 

door, and he was there all alone, and. so he told me -- Me. 

MR GOLDSTEIN: Objected to. 

BY MR. MAGEE: 

Q Never mind that. A Well, going down in the elevator, 

operated by the defendant Carter, officer. Droleskey said, "i have 

•a,fine time tonight". I said, "'Yes, that girl certainly had 

*

 

some, nerve," and officer Droleskey, speaking of the defendant Carter, 

said that he h ad tried to get him a girl, and couldn't get one., 

And then we proceeded to the hoteldesk, and met the defendan 

Knight, and in the presence of the defendant. Carter, offiDer? 

-Droleskey said, "I might as well have stayed home for all the. fun 

/had tonight." 

And the defendant Knight said, "I'm Sorry ,You were disappOkntedm 

And we then left, on,this o (melon, at about 31,15 A. M. 

BY MR. MII,GEE: 

Q Yes. Did you visit those premises on any other oocasion? 

On the 23rd of December, 1915, atAbout 1 A.41., at the northwest! 

corner of 34th Street and B oadway, while looking in the, jewelry 

'tore window there, y with offJcer Droleskey, W 



:.approached by two women, arid, after a. Short conversation, we 

proceeded  to the No eLStrand$ and entered the first floor, 

..where we met the defendant Knight 'end the'defendant.Carter... 

The defendant Knight said, "Good morning", and said, to officer 

Droleskey, "Are you going to try your luck again?" And the offio-er 

said, "Yes". And the defendant Knight said, "You sure had hard: 

-luck with the girl you had herelast time 

And I said, Mello when you Are married you will have your, 

troubles all right". 

And officer Droleskey asked Mat rooms be had for us, and 

he said, Knight said, "We'll fix you up all right". k - 

And officer Droleskey then paid the defendant Knight eight 

dollars for the.use of the romp. And we were then conducted to 

room 708 by the defendant Carter, And when the two girls and 

officer Droleskey And myself entered, the defendant Carter said, 

leave you here a little while, until I get another room fixed  

up for you". 

And a short while After; the defendant carter came up to rpoi 

708, and conducted one of the girls and myself down, to room 409-, 

down on the fourth floor, in which this girl depended and received 

the sum of five dollars, and invited me to have sexual intercourse, 

refused.,' after which we proceeded, to the seventh floor 

'again, to room 708 arid met officer Droleskey and the woman who  

• was with him, 

And we were taken'down. the løvator by defendant Carter, 



and at the hOtel desk the 

out all 'right tonight. 

Q Now, on these three occasions how long did You stay there 

altogether, each time? A From half an hour to three quarters 

of an hour. 

Q Did you visit these premises ,on any other ocoasidn? A 

Q.,Now, I dhoi you -a book and ask you if you know What it 

A A hotel register. 

Q Have you ever seen it before? A This book? 

Yes? A Yea. 

Q Where? A ,At the Hotel Strand. 

Q Did you write anything.in that book?. A I dia. 

Q Will you kindly examimA it and. point out at yol wr0te 

in that book? A •Yes. On the date of December 17t, marked. ' 

here on the Hotel register with my.signature. 

Q What is that? * . Speak -louder. A- My signature 

marked here December 17th, 1915 Friday, "Mr. Edward Jones and 

wife, City", "room 810". 

Oz Tuesday, December 14th, 1915, my signature is at the 

'bottom of the page "Mr. Edward Jones and wife, city, room 414". 

On Wednesday, December and, 1915, why, my signature is 

arked, "Edward Jones and wife, city, room 40r. 

Q Now, do you know whether the words Wednesday December 22nd, 

1915, were written at the top of this page, on whiob you jrou say 

you w te, at the time you wrote the,na 0 A That 1 cont 



Q And you don't know whether any of thosedates aPpe#14 

on the tops of thSse...pages'Wert in there:Oen you signed .your 

name? No, er; I at not sure what date was or them. 

Q The Alirep times that you visited 'the hotel was 

after Midnight? A /es, sir'. 

Ancilou don't knOw'whether.the clerk had madeany 

entries for that day? A No. 

Q Now, whO gave you this book to sign? A The defendan 

,Carter? A No, Knight. 

Q Knight? A Yes,.sir. 

Q. And did you sign in his presence? A I did. 

Q And to whom did you return the book, after yoa signed 

A ,Left it right there, right on' the counter. 

CROSS EXAMINATION BY MR. GOLDSTEIN: 
ro.••••• 

Q Officer, you found the book on the desk, and yoU left it 

where you found it?, A Yes 

Q He didn't produce the book from any shelf, ..or take it out 

any safe? A -No, sir.. 

Q It wae always open on the, desk, was it? A Tes, sir; 

always there. 
did 

Now4off cer, when/you last talked to anybody about t 

,case, remembering this' happened in December, 1915? ,A Well, 

spo,ke ,p,bout it today. 
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Tith whom? A With officer Slattery ,and officer Cowderi. 

and officer Drolenekey. 

Q Did you go over any of the facts with Offitier Drolenskey? 

NO. 

Q, Sure? A P6sitive. 

Q Did you have in your possession a cop of officer 

skey's affidavits_sUbmitted and sworn to before Magistrate MoAdoO? 

A Not in the presence of officer Drolenskey, no. 

Q No. In anybody's presence? Have you in your possession 

or had 3ou in our possession since December 1915, a copy of aft 

affidavit, made by officer Drolenskey, sworn to on December 28th, 
-04,t4t177 

. 1915, beforeagistrate McAddoo? A I have got a copy now. 

Q Of that -affidavit? A :Yes, sir. 

Q And, have you got it,with you? A Yes, sir. 

Q Let' Us .640 it; produce it. A (No answer.) 

Q How long have you had that affidavit? A Since one o'clock 

today. 

Q Never saw it befOre? Not silnce the affidavit Was dra 

Q Since Decembey 2E3th, 1915? A Ttobsbly a day or so befo 

.Q And never saw it again until' today? A,Noo 

gave you the affidavit? 1 went up. to my hoUse,and 

vet it, todAy. 

And during all he Ain it was at your home,. you neve 

at it? A No sir. 

I see the aifdd,:v ? A 1i 1 the perm ion of the  

I 



There is no reason ith 

see it. 

MR., MAGEE: No, sir; I ãt know of any. 

witness hands the paper to counsel for the de-

endant.) 

should nO( 

MR. GOLDSTEIN:. I offer it in evidence-. 

MR. MAGEE: One moment. Let me see it. If your 

please, I object to this going in evidence without some fur-

ther history Of what it is. 

THE COURT: )el?, your adversary did. net seem to mak'e 

any examination of it He has offered it it evidence. 

MR. MAGEE: Yes, sir; he offers the paper in evidence. 

MR. GOLDSTEIN: It is a. copy of officer Droleakey 

affidavit', in detail, sworn to on December 28th, 1915, 

before.Magistrate McAdoo  and I have 4 copy of it. And I 

state to the Court and jury that I -am willing to have the 

testimony of officer Droleskey,cOmpared verbatim with hi  

testimony here. 

MAGEE: I hacT4lo,Anjection-to the Introduction 

the do.dument but I have not hadtime to compare this 

paper with the original. 

THE COURT: But this comes from your witness. He b 

it here, and takes it out of his pocket, and pays it wa 

' furnidhed to him at one o'clock. 

0 



did you, read it for the purposes of 

-Yes sir; for the purpose of refreshing my me 

Q Andit  has been some help to you, has it? A 

I neVer went over a word of this case since t 

• r 

1MIE.COURT: I will take it in evidence... 

(It 1 s marked Defendant's Exhibit A.') 

MR. MAGEE; May I take an 'exception, if your Honor Please? 

THE. *HIT: You take an exception? "What right have you 

to takealp., exceptiO0 

MR. MAGEE:. .1, beg your pardon.; I am so.aocustomed'to-

trying Civil cases:. 

BY MR. GOI,DSTEIN:-

Q What person gave you a copy of Droleskey's affidavit in  

December, 1915? A I got it' at the Third District office, where 

it was drawn up. 

Q Who gave it to you? A I don't remember just now. 

Q Was it customary for corroborating officers to get copies 

of affidavits? A Why, I have the original affidavit in my book 

.here. 
_ 

Q. No. M am • asking about the affidavit. Who gave ft i0 you? 

A .I Adon,t knOw. I.got it:after it was drawn up'. 

Q 'Did you 'always get a copy of the. affidavit in every case 

who you weze,:_arroorroborating officer? A. Why, probably not j. 



• dp, ,„„ ZIONOWTOW" 

r-te 

Q Will you please answO iy question 

ask me .a' que tion 'that I can answer, 

A. Well if4oU will 

I will answer 'you. 

Now, viho gave you a copy of Defendant's Exhibit A 

Decembmer, 1915? A I am not in a position 
to-

Q And from December, 1915, until/day, 

affidavit over? A No, six.. 

4

 

Positive? A Positive. 

Q Would you ohange that statement, if I were to tell you the 

to say who gaie it to m 

you never looked that 

the testimony given by you on this stand is verbatim; word for word, 

exactly as it is in this affidavit? A It is not. 

Q It is mot? A No, sir. 

Q And you would not change your tatement? A No, 'sir. 

Q And you are perfectly willing to let that stand? A The 

evidence that I give here is not word for word with that 

dair it • 

The oonversationa are alike? 

Aren't the quotations 

affi-

A Yes, but not the same. 

exactly. alike? A They are not. 

In what way do they differ? A Because it is a physical 

impossibility for me to repeat here to his Honor and, the jury 

exactly every word that was in the affidavit, because I have not 

refreshed my memory only from what I read over in that affidavit 

today. The information that 1 have in this book woulkbe word 

for word with this affidavit. 

And you tell us that it would be an absolute impos bility, 

i 



walker. 

o quote the conversations word for word, unless y 

had Studied it by heart, and that you didn't do? A Very true. 

Q That is, you don't claim to be so expert in memorizing tha 

youcoUld have memorized this since one o'clook Way? A No, 

Q You never knew that you possessed such a mentality? 

'A Only what I have read over today; and I have told all that 

know. 

Q Well now, when you say you went to the first floor of 

the hotel, do you mean one flight up, or the ground floor? A The 

ground floor. 

Q Did you make any effort to get these girls, to apprehend 

them, sinee that night? A Well, if We would have seen them we 

would have placed them under arrest. 

- It No, Did you make any effort? Don't you undersaand' the 

question? A The effort was, that, if we had seen them, we would' 

have placed them under arrest. 

Q ,(Question repeated)? A Yes, 1n our travels. 

Q You did? A Yes. 

Q •Did you go to the Women's Night Court to find out whether - 

any of the girls had been arrested that,had accompanied you on 

December 15th, 18th and 23rd, or any one of the six girle that 

you and your brother officer had, had been sent to any Penal 

Institution? A How were we to know, unless 'we had their names, 

and the recorde of their previous convictions? 

Q And, as a member of the ite Squad, you knew that when a 

„ 



vglowolik. 

woman Was sent away for,prostitutiOn, a full desoription Of her 

was taken in the Night Court?' 4A' If she was convicted, sh 

finger printed) yea. 

Q Did you go with your brother officer to the Night. Cour 

see whether any kone of those six girls had been oonvioted of 

oatitution? A' No. 

Q -Thrat didn't oeuur to you at all? A We had no record to 

there with, to get these people. 

Sou knew what these women looked' like? A Yes. But who was 

at the Night Court to verify the description that we would give? 

Q- Don't you know that records are kept, giving the full 

history of any person convicted and sentenced in the Women's 

Night Court? A Vigger 'printed, yes. 

Q Any marks on their, faces, their ages, their full names? 

A No other than a finger print impression is taken of .a pros-

titute, at the Women's Night Court. 

offAcer, don't you knew' --

BY THE COURT: 

Q Were you asked to apprehend and arrest these women? 

A. We were. 

Q. Well, why then, did you let them go? A If we had arrested 

them then, our evidence would have been 

impos 

it would have been 

ibis to obtain the amount of evidence neoe eary in these 

oases. 'But, if we had seep them after the case was completed, 

we would have placed them under arrest, which we have done in 

,••••• 

" 



Ofte cases. 

BY MR GOLDSTEIN 

Q And you and your brother officer, Drole 

O f these six .women since? A No, air. 

Q They were ordinary Broadway street walkers? A They 

Q They solkciteid you? A They did. 

Q And they looked like ordinary prostitutes to you, didn't 

they? A Well, they may have been. 

Q Haven't you seen them on groadway before? A Not that 

can  remember. 

Q Not one of the six? A Not that I could remembe 

Q An  every one of these six women you had met for the first 

time on Broadway? A Not that I oat remember. 

Q How long had you been in service as an officer in this 

particular work before December 15th? A About two years. 

Q .And during the two years did you spend your nights on 

Broadway? A Not all the time. 

Q Part of the night? A Yes, part. 

Q And didn't you see the kind of women' that were soliwiting 

men for prostitution? A Yes, sir. 

'Q And didn't you observe,the kind of women that were sed 

for prostitution? A Some of them; -ye str. 

Q And that was your work, was it not? a t of it. 

Q And you wanted to make good in your vork , A I don't 

understand you, counsellor. øê 
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You wanted to be  a sucoessiul police officer didd'you? , 

I wanted to be A police officer, yes. 

Q And you wanted to keep your eyes .open And observe these 

women that were walking Broadway- and soliciting men? A Yes'. 
two 

Q Now, during the/yearsprior to December 15th 1918 18th 

and 23rd, when you were walking on Broadway, did you see any one 

of those six women, or  after those dated? A Not that I can 

remember. 

Q How much money "did you give the women each time? A.' Ten on 

one occasion, eight on another occasion, five on another occa-

-Edon: 

Q On December 15th, 18th and 23rd, did you visit any other 

premises? A I . might have. 

Q Do you know? A I am not sure. 

Q Did you spend any other money in an effort to get evidence 

on those dates? •A Yes. 

Q Where. and how much? A At the Hotel Strand. 

Q Other than the money for the woman, the drinks and the room 

what money did: you spend.? A We may have spent --

Q No, not what you may have done. .A Well, I'M not in a 

position to answer that. 

Q Have you any book in the courtroom which will show what 

mo'neys you spent in other places, that night! A If I had that 

book,  I would *gladly produce it. 

Q Have you that book with you? A Not with me; no, Bird. 



:book that belongs to me that contains the expenditures ineaoh. 

.6411 -every case where expense is necessary, and whether or not I 

have zot that 'book home or notlI donit remember. I have got a 

'number of books, and had a hard time finding this book today. 

Q Have you seen that book in the last year? A No, sir; 

not for two yeais. I am out of plain clothes work for two Years: 

And you have not looked for that book since? 'A No, sir; 

I had nO occasion to. 

MR GOLDSTEIN: May I ask your Honor the privilege of 

reading this affidavit to the . j ury ( indicating Defendant's 

Exhibit A)? 

THE COURT: Yes, you may read it at any tipe that you 

desire, preferably perhaps in• the course of your own case, 

If the case should go that fax. 

MR. GOLDSTEIN: Very well sir, I will wait until the 

end of the People's case then. 

WILLIAM J. C 0 W. D E N, of the Fifth Inspection 

; 
District, a witness_ called on behalf of the People, being 

duly sworn, testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR: MAGEE: 

Are you,a member of the Municipal PoliceForce of the 

of New York? A I am. 

here do you reside? A 912 Che tnut Street.,h d 



.0. 

Are you tarried? 

CZliow long have you been .married?. About four year 

Any children? A Two. 

9 _How long have you been on the police force in th 

New York? .1 Five -years and 'ahalf. 

Q:,P6,3rou,know 'here the Hotel Strand is? A 0:10 

Q Where is it? A 43 West ,32nd Street. 

Q Is that in the County of NB* York? A It is. 

Q Did. you. ever have ocCasion to visit there?. .A: r did. 

Q Will yOu-state when and under W.t circumstanCes you Went 

there, and with whom? A About 41:15-A. M., on December 23td,_ 

A.915, in company with 'patrolman Slattery, We were walking north 

On the east side Of Sixth Avenue at 40th Street. 

At the southeast corner of 40th Street 'We were approached 

by two girls. One of the girls' said "Hello, boys; bound ,for 

home?'" .AndI said, "No. Why?" And she said, "Are you out for 

a good time?" And I said, "Yes. Where will we go?" And. the  

girls said,."We'll take a taxi ,It isn't far".. 

And we stepped into a taxi at 40th Street and Sixth Avenue, 

and went to the premise6 43 West 32nd Street/. We entered the 

hotel about 1.30A. ha., and approached the desk where I observed 

the defendant Knight standing. 

As we approached the desk patrolman Sallttery 

,you give us adjoining rooms?" 'The defendant Knight said 



'too bad. 14y friends here and 

e 040 Wan have a little 70,rty, and they want to be.. 

together". 

The defenaant Knight said, "I can give you' a room on the 

Seventh floor and ore on the sixth". Patrolman 'alattery said 

he 'then signedhis name On the resister, "Edward J. Stack", paying 

the defendant Knight oight dollars .for the upe of the tw.tooms:._ 

I then signed the register as, "'William J. Clark". 

:We were then conducted to the seventh floor, when patrolman 

Slattery 's 'girl, whom I knew as7May, left us, and came back in a: 

,few minutes., and said that the room was occupied. 

Arid we went.then down to roOM'ep2 on:the sikth floor. 

As the: bell boy opened the door, i observed that the room had 

been used. I said to the elevator boy, "I don't want—to use this 

room. It isn't in:a fit condition to be used.." There were two 

towels layingonthe floor, and one pillow on the floor and One on 

the bed, and the sheets partly on the floor and partly on the :bed. 

And he said, "All right,":and he brought me back to the 

elevator and took me to room 914 on. the ninth floor.. 

We entered the room and the girl I had, by -the name of Rose,, 

demanded and. received the sum:of ten dollars, and thereby exposed 

herself'for the purpose eaual intercourse, which I refused. 

And we left the premises at about Z,:ln A. M. 

BY VIE COURT: 

, Was there anything 1$id on tliat sui,j,ct as to the purpose 

4 
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being for sexual intercourse? A Why, s e,undressed herself. 

and lay on the bed. 

anything said by her on that 

Well., why do you :then report t, the, jury that it was for 

that purpose; for the Purpose of sexual intercourse?. A Well.; 

,t0ak ma over there for A good time, she said. 

:..Was here Anything said on the subject? A There was 

.Q Well, what was it? A She 4ske, Ale to have a good time 

Q Nothing sad that it Was for the purpose of sexual Atter-

,. course., was there? Yes or no. A. Yes. 

,Q Did she say it or did you say it? A Why, she said it.. 

-7Q-.1:9he said it? A Yes; sir. , 

You are positive about that Mr. Cowden.? A Why, she 

Q : Are you or not? .A Well, I don't really understand what 

you tea,,yoUr Honor. 

Q Well, you. understand 'English, don t you? A I do. 

Q I can't make it plainer, 

-MR. MAGEE: Suppose we 

THE COURT: 

By THE COURT: 

Q Now, go Ahead. Are you pOsitive about it, that she said 

. it was the purpose of having sexual intercourse with her? A No 

she didn't 'say ose wOrds; your 8onor. 

no. 

4111,11.• 

And you didn't say tie words? A I di not. 



THE OpUBT: ahead. 

BY MR. .MAGEE1,: 

Will you kindly state what words You said, and What lorcto: 

she used, in the tOOml that night, before you gave her the money 

which you say Yoligave her? A Why, when we went Up in the room, 

as far as I cat'repollect, she asked mefOr,ten dollars, which I 

goitre her, and she then undressed herself and .laid on the bed and  

said, "Come on; Are you ready?" 

Q Yes. Now, tell Us what took place after that?.' Pardon me. 

Did she take all her clothes off? Was she in her skin? A 'Except 

in'her Chemise.and stockings. 

Q' And did she lie on her back? A She .did. 

Q. Well, what did she do with her legs? A She had her legs 

on thebed. 

BY THE COURT: 

Q What were you doihe ali thip time? A I had my coat and 

hat off, standing there, watching her. 

BY MR.. MAGEE: . 

9 And at did you say to her when she said,. "Come on.; are 

you ready? A T told her I didn't think she was clean, and re-

'fused. 

Q You said, "You are not clean", anj, refused? A I did. 

Q And. what did you. do then? A TV! ,1 :;i4 then got Areaaed, 

and we then left the premises, goinu. iown in'tho 1.vator aloOut 



Did y go out of the hotel? AI did. 

ct Did you mee-t.the other officer?' A: did. 

q Did you leave with him? A We didntt leave right there 

then, I don't believe. 

Q Did you visit those premises on' any,other oocasion? 

A. Yes, on. the 25th of December, 1915. 

:Q Well,: kindly state the circumstances under.which,yOu 

visited that p'141ce at that time. A At about 1454.11.1.0 bece0 

25th, 1915, while standing on the northwest corneof 34th Street  

. and 13roadway, two girls approached us, and said, "Hello boys.. 

_ Out for a good time?" 

- And,pattolman Slattery said "Yed".. And he said, "Where w 

we go?'" And the girl then said to a -hotel in 32nd Street, aad 

.we proceeded south on the east side ,of Broadway, to the premises., 

43 West 32nd Street. 

,We entered the 'hotel, and 0 as we appeared before the .desk., , 

the defendantinight said, "Good morning. I don't believe I can 

give you adjoining rooms this morning, either—. 

Patrolman Slattery -- and then he looked over the key rack an 

said, "The. best'I can do is to give you two rooms togethe 

T then' said, "That will do all riejht, bec,Abee the two girls want' ' 

,;to be togther". 

HT then wrot'e nthe regir, "Char1e0 F. ii soy Eind wif, 

ary3 bAnded. to the defenjant eiJit iollare for the .e of 

( 



the two rooms, and Patrolman Slattery then wrote in the register, 

"William Smith and wife city 

We then were conducted to a room on the twelfth floor, 12144 

entered the room with the said girl, Sadie, 

ln.the room the girl undressed herself, •all except he 

,chemise and stockings, and demanded ten dollars, which she reoeiVed - 

and laid on the bed and exposed.herself, saying, "What's the 

matter; ain't you ready?" 

eaid, - "No, I don't believe you are Clean". The'girl the  

got dressed, took the elevitot, downstairs we met Slattery in 

the hall and this  other girl and then we took the elevator; and  

went dOwnstairs, leaving.the premises at 2*5, saying 'Good morn-

ing" to.defendant Knight. 

We left the girls on the northeast corner of 32nd Street  and. 

Broadway. 

Q Did you. Visit those premises on any other occaslon? 

did not 

Q Have you seen this book before. (indicating Defendant's 

Exhibit A)? A I have. 

Q Where? A. In the Hotel Strand. 

Q. Did you write in it? A T did 

Q Will you kindly indicate where you wrote? A Right here 

0 ndioating). 
- 

Q.  What is that?' A "William J. Clark and wife, city". 

Q And what is on the top of the page? A And:the:top o 



"Wednesday", December 

You know .whether that was there when 

and wife', City"? I do not. 

Q Is the AO other place in that boOk where you wrote? 

A Yes, sir. 

Q Will you kindly indicate at? A "Charles F. Ramsey and 

wife, city". 

Q W4at is on the bop of the page? Friday, December 24th, 

1915". 

Web that there when you wrote "Charles' F. Ramsey. and wife, 

city", that Which appears on the top of the page? A No, sir. 

Q Did you write any other place in that hook?. A Not. out 

of the 23rd.H 

Q How many times did you write. in this book? A Twice. 

• CROSS EXAMINATION BY Alp, GOLDSTEIN:. 

Q Now, officer, did you see officer Slattery's affiddvit in 

this case 6ince DeceMber 28th, 1915?,  A No., 

Q Did you, 4ee it in DeceMber, 1915? A December, 1915? 

Q Yes? A Thy., yes. 

Q You saw an affidavit Made by officer Slattery, who was 

side partner, and:who went with you on these occasions? .A Yea,sir. 

Q In the Inspection •Distrtli.dyou get a 6opy of 11i8 

affidavit? A No, sir. 

You ,never saw. a copy eL A you? A No, sir. 



the last time, did you look a 

sine° December 1915? A This morning. 

That memorandum? A My memorandum book. 

Did you study the conversations, or alleged co 

had by Slattery, by heart? A Myself? Yes. 

A 'Studied them by heart? A Yes. 

Ani memorized them? A Yes. 

So that you have hene repeated memorized sentenc 

As to what I had in my memorandum book, 

9 Is that right? A Yes. 

Q And did you thake the entries in your memorandum book 

ttery s affidavit? .4 From my own affidavit. 

•'Q Your own affidavit,. .iou say? , A I believe it's 

Slattery,S; its either one, 

Q Well, which is A. .1 donit know; 1 couldn't tell yOU., 

Don't you know that your affidavit was merely a corrobora 

,ing affidavit, in which you swore that you read Slattery's 

affidavit, and it was correct, and that the Slattery affidavi 

the one in detail? I believe. it was. 

Now, then, did you copy in your book from his affidavit? 

No, we made the affidavit from  the uoo1.0 

Did you two make up I 

flattery 'a affidavit? 1 

And then you made the a 

affidavit together? A yes 

We did.. 

worarlduw in y book? A No, t' 

meworandua if, the book was made before, i%e made thi,,,? 



from his memorandum book. 

the •memorandum pook,kept air; it•ie 

you wish to se6'it? 

Well, never mind that. Yes, I would lite to see it. 

Here it i (handing book to counsel for the defendant.) 

et, 

You were there .on December 23rd and 25th? A Yes,,eir.• 

The -7-only two nights? A The only two mornings._ 

The only two mornings? A That's all  

Q That is the night and the morning? A No, sir ix  the 

mOrning. 

Q How many times did you register in that hotel? A 

Q upon two different days? A Yes, sir. 

Q December 23rd and 24th? A No, December 23rd and 25th. 

Q On December 83rd? A Yes, sir. 

Q How much did you spend? A What do you mean? 

Q How much did you give the girl? A Ten dollars. 

Q And how Much for the room? A Patrolman, Slattery paid eight 

dollars, and I split with him. I paid four dollars. 
- other 

Q Did you lay out any/money that night? A. Ten" dollarsfor 

the girl l and four drinks in the premises. I don't remember 

,any other. 

How muon don't l'em(qiiLer vdiut.t.ne drink  

Was it over a_dollar? A 1 doLfrt remember. 

HoW mary drinks did you have? A I don't xeMeMb r%. 

were you sober?: A 1  gertairly w46. 



had? 

t Was back in 1915,.' 

Q. Did you malo any memorandum in your book as tb the kind 

quantity of drinks? A '1 :did not. 

Q Have you over looked At this book Sinop DeOember 

1915? why.,, yes. 

Q When? A Different times. 

Q When did you look at this statement concerning the Strand.? 

Thismornitg. 

.Q Have you looked at it betwc,en.Decemeer 23rd,.. 1915 and this, 

-'morning? A I have. 

Q How times between? A I couldn't te11 you concerning 

the Strand. I know 1 -put it in the book, on the morning of #1,e 

25th. 'I know Idid that. 

Q' Did you do.any other work 'between the 23rd and 25th? A 

don't remember, 

Q Look at,this.book. Did you spend any other money from the.. 

23rd to the 25th, other than in the Strand? A I don't remember. 

.Q You have got a record there of your expenses, haven't you? 

don t.know. Did you find it thete? 

Dor'tyouJç..ow what records you have? A 1 don't know. 

haven't had this book sinoe rt15. 

Q So that you haven't seen it since 1915? A Not since 

ote it, and I haven't lOoked at it since March or April, 1915. 

You have not? A I don't know. don't think so. 



tell y u.the' last date in this book in a minute, 

show. October 2nci, 1917 

q Oh, October, 1917, yoU were still writing in. 0 book; 

isthat correct? A It is. 

Q And up.until October 1917, did you go through that book, 

and read your affidavit in the Strandcase? A :I did not. I had - 

no oocasion for, it. 

Q

 

Hw Much money did you spend on December 23rd in your 

'polio? duty? A. I don't remember. 

Q Well now, just how me that book. I show yOu a page in t4e 

memorandum book produced by you, marked "December 22nd. Strand, 

'Aotel. —Girls and drinks, #2.25", and "December 23rd'. Evidence 

$14.00", making a total of 16.25 in between December 22nd and 

23rd. And you also show a similar expenditure, exactly $2.250 

for December 24th, and fourteen dollars for December 25th.. 

'Now, T ask you whether you .spent any more Money on that. day for 

any other purpose, other than those referred to for the Strand, 

'in that book?. A I. don't 'remember. 

Now,  you know that you got money from. the Contingent Fund?.' 

Did you get more money than you spent.there in the Strand, -during 

that period? A What do you mean?, 

Q Don't you know what mean? You have got entered in that 

book the moneys that you claim that you spent in the Strand. 

A. The money T. claim that I spent in the Strand? 

Q 'Yes, and a total, each ni0A,,'%'2.96. .Now, I ask you 
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you spent another nickel anywhere else at that fine, 

days. A Whyl, outside in the Strand? 

Q Yes?. A tea, 

Q And have you got a record Qfthênloney that you spent 

cm the 15th of December to the 22nd? I don't know. 

Q I am not talking about your own money; the city's money. 

Well, this is partly 7.-

Q Did you collect more than 2, foom the Police Department 

from the 15th to the 22nd, or on those two days, onthe 15th and 

the 22nd? Well,'I don't know.about from the 15th to the 22nd. 

Q Well each date. A It don't say here anything ab-out 

the 16th. I beg your pardon. I mean December 22nd and 25tli'. Did 

you get any money from the City of New York for expense's incurred 

by you on those.two _dates, other than the items which you have in 

your book as to the Strand? A No. 

Q Are iola positive of that? A Yes positive. 

That you made no other items of expenditures on thdse two 

days anywhere else? A N 

Q What is your answer to that? A No. It's the only money 

I got. 
• two 
Q It's the only money you spent on those/days? A That's 

right. 

Q You spent $8.65 for drinko? 

Q Is that right? A I 0114. 

On each occasion? A Yes, sir. 

A I did. 
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lor the gir n•each occasion; 

164 

s that right? 

Q Four: dollar's for each room on saoh occasioni Yes, 

In other words, you split you eipenses? A What do you 

split? 

That is, whatever expenses' you arid Slattery had, You saw ' 

it balanced even? A No, no. 

Well that's what you spent? A Yes. 

Who paid for the taxi? A 'I believe Slattery did. 

Didn't you? A I don't believe I did, no. 

When you .were told the girl the first time -- Question 

withdrawn. The first night, on December 23rd, you didnIt°have 

the room next door to Slattery,. did you? A I don t really know. 

where Slattery went to at all.. 

Q Well, whe went next door, and you got off the elevator 

together? A Well, he got off at the seventh floor, the first time, 

and we went down to the sixth floor 
PS 

Q On December 23rd? A Yes, sir. 

Q And you don't know that you occupied rooms 1214 and 1215 

on the 23rd? A No, not on the 23rd; on the 25th.. 

Q Now, on December 23rd, or the 82nd, did you occupy 

rooms on the same floor? A I don't know: 

Q• Did you occupy rooms next to ech other? A don't know. 

Q Now, suppOse,I told you that rlattery teetified on this 

,stand that you had rooms right next to each other -- 901 -- a 



now, 

901 and 902$ I wOuld that 

would:not, 

Q Were you text tO each other on 

change your testimony 

Q You don't remember that? A I do not. 

Q Does.your memorandum book show what room you had? 

Q Does it show what room your partner had? A It dOes not. 

Q Now, when you told this girl, the first girl, on Debember: 

23rd, that she wEient .clean, you never had :any intentin of 

having. any relations ,with:her/  A Ifehould say not. 

Q Had you given her the money before you looked 

.,whether she was Olean or not? A I had. 

Q Why didn't you look first and save the city ten dollate? - 

(No answer.) 

'Q So long as you were not going to have intercourse  with 

her, and ten dollars was for the purpose of intercourse, and you 

in your heart and soul knew that you were going to back '.Out of 

having intercOuree, why did you hand the ten dollars, and' then 

say, "You are not clean, and I won't stay with you"? A (No answer 

Q Or was it because you didn't care about the city's money? 

(No answer). 

Q What° is your answer? 

MR. MAGEE: Answer; 'answer. 

BY MR. MPSTEIN: 
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to -
You tried/appear like it good detective al,o, you 

THE ccy*:; .T don't think .04a:t is a.,-VePY4PP.r 

question to put to the witness.. 

YR.-.GOLDSTEIN: I liii withdraw it, 

Q Now, the facts le that you paid he the ten dollars, arik. 

said ehe Wasnft'cleanl A It 

Q What did'ehe say to you? A She said she ws all righ 

cOme on. -

Q Did she say she was clean? ,A She did. 

Q And you declared her unclean by a casual examination? 

THE COURT: 

subject. 

BY MR. GOLDSTEIN: 

we will not waste any more time on that 

Q Did you make any investigation to learn What permanent - 

residents there were at this hotel? A I did not. 

Q You made no investigation as to the character of. thi 

house from any outside people at all?, A No, sir. 

Did you know a man by the name of Bjornson?. A I did, n 

Q Did you know the cafe that was rum in the Strand before 

was closed up?. A I did not. 

Did you know that Markell had made a oomplaint aaust the 

cafe and caused the police to close t? A No .sir. 

MR. GOLWITIN: That's all'. 



MB. MAGEE: The People iest. 

THE CC6T:. .You may r ad that Exhibit now, 

affidavit, counsellor. 

:0#_....Goldstein reads Defendant's Exhibit A to the 

Tlig COURT: Let me see that Exhibit, Counsellor. 

MR. GOLDSTEIN,: Here it.is, Sir. I respectfully, moVe 

for a dismissal of the indictment in this case, on the round 

that the People have failed to establishe facts sufficient 

to prove the various counts in the indictment, beyond a 

reasonable doubt, and. I ask for the di charge.Of the de-

fendants. 

THE COURT: What count do you allege go, to the jury 

on? 

MR. MAGEE: We elect to proceed, and to submit to the 

Jury, this case on the third count of the indictment. 

THE COURT: I will hear you, counsellor. 

MR. GOLDSTEIN: I take it, by the election' of the District 

Attorney, that he elects to stand upon the third count.. 

Now, the copy that I have. has not the dates filled in, 

but I take it that this count (reads the count) on the 25th 

of November; is that right, Mr. Magee? 

MR. MAGEE: In the year and on the date aforesaid, etc. 

(reads)„ Yes. 

'14 GOLDSTEIN: ,Yes. That these defendants'did maintain 

and keep a:certain common and ill-governed house,being the 
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same premises me*ibped, the indictment says. 

]ftw, in the first place, there is no evidence 

that they did anything prior to the 25th of November, 1915; 

or December, 1915, as charged in that count of the indictment. 

The only Witness called for anything before that wa 

the lay witness Esser, and he didntt have any conversation 

with the defendants. 

There is no evidence to show that these •defendants kept 

and maintained because, in the spirit of' the indictment, 

that would apply to the owners, as to keeping and maintaining.' 

TITE COURT: Go ahead. 

MR. GOLDSTEIN: But would not apply as to these de-

fendants. As I want to say, as I understand the rule to be, 

the People must establish, their case beYond a reasonable 

doubt. 'There has been intrOduced in evidence the affidavit 

of patrolman Droleskey, and I am perfectly willing to make 

the statement in this application that there are not three 

wbrde in the conversation reported in that affidavit 

different than the conversations as here related by Patrolman 

Dowd, and that can be very simply and easily established, 

by not taking my recollection on the subject, or the recolleo-

tion of the jury, but I would ask that the stenographer be 

required to read that to the jury and your Honor, every word 

of the conversations testified to. 

E COURT: No I *ill not requirethat that be dope. 



'ClOtIDSTEINI And, Wader the cOnditione alleged here 

44nic the People have failed to establish,_ beyond 

able doubt, the charge contained -in the, third gaunt of thAs 

. indictment, and I ask for a dirot ion: to 

charge the :two defendants. 

THE COURT I Will hoar . 

M.Mr.ApEEt: If yourIrrpLase. my understand Ins, o 

hew. i, but I may be greatly in or -- but 'my ander-, 

standing is that the defendants oome within the purview of the 

iawatthyey were preoent as the ageit of the owner144 

were there to'llre these rooms and te aaoept money. for 110414 

knowing thel purposes for ,hi h• they were to be uSed, maY 

fbe wrongl but that ip my. impre ,ion) if your Honor‘ please:*.. 

I think W6 1314bm it teid abun1axit proof 1aere. We have 

the direct testimony of, these pOlios offioars eorrobarated 

by the entry in the blotter in th register.0 all of Willa 

te in svidenoe. 

And not on 'y that, but we have the tes 
z 

who made a very , ood impression upon ,me, Lnd ht 

ony of a wan 

• volant, *lay, ,praotioaliy, willing to serve the People i 

.proseoution of their oase; and tlt in astraightforwordt 

honest way what, happened to •hiql i,hmro 

ciToumSt,noss'q 'about. 

'Mt 00U1n I'hav 

nder what 

4cuLt ln my •otin mAX1 —that 

th'.a case pr cb'U,i y 'took it fr()Iti ,he oxp rl ton that• 
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t.A 01" 4.01 NV) 

Vs er had on the 1350, day of november, 1915,; that# 

the result of his lode and Ma oomPlaint, some activity was 

taken by the police, w th refer nee to the oharaoter of this 

hotel. 1 oan see no other bearing that hie VestimanY h s. 

upon the se. It had nothing or very little to do with 

either of these defendants. 

course no hotel is a guarantor of t1ø morals 

guests, andr unfortunately, in some of the best hotels it 

our city, very serious crimes have been oønuii1tted, evaa to 

the zravlty of niurder. But that does not in the repute.. 

tion gf the house, of course, or the proprietorship of it 

I do not take it that 'hotel keepers or clerks are under 

any duty to investig e very much the guests that come there 

if they appear to be well-garbed, respectable outwardly 

and, perhaps if they feel that it is their duty to do that  

they also feel probably, in the light of the pent 

respectability of the party, that it would be a crave at 

to suggest that they were there for some improper and wanton 

.purpo e . 

T oann also, lose sight o.f thefact that oomo people 

v I quite light In the Oity ew York; thwb traine have 

to be oenaldered, arici that comettiss the situation io ruol 

that people ore without very much luggage, and are4 

1;erhaps justifloa in not queotioninff very muob thIr laOk of 

if they oopear to be sober and we l-001, itIonod iv lurxage, 



that n chargemd •here. 

charuing the two defendants with committing oz' Imo 

14strict Attorney •you are urging your view under the third 
• 

count df the indictment, that these '01/o men, in law, main-

tained a 'public nuisance there on 32nd Stree right Off 

Broadway. 

As U? asthe evidence goes this house .had all Of the 

necessary hotel equipment. The furnishinKs were those .of a 

regular hotel., and ther is some lvidence here, but it is, 

however, of a somewhat newitive oharacter that olerks fire 

cometimes complaisant with their guests, and agree with them 

- . and perh a 6ps it l a prudent and' nioq:Course-to pursue. 

So that this testimony really impresses me that it -wOuld 

almost tax the:credulity of man to follow it, and I fee.l 

that you have not, in my opinion,-made'out a paee-sufficient-
_- - 

ly strong in the qualty of he evidenoe, and th6 charapter 

-10#04..clualotitY of it, thut Would justify 'me in asking tho jury  

-to oanvaes.it. 

Maintaining that opinion, the law cowpOls me to give 

.the benefit of it to the,defense. 

I will grant the motion, and advise the jury to aouit, 

(The pry foUnd the defendants not guilty.) 

14.1E COURT: I thnic that to authorities should ex4mihe 

these acoounts th6t take money out of the public treasury ' 

for police purposes. 

f 
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uPP°30,  of coutae, th4t at•tiro's IA' io neoeveary 

to .uor, public money for ,tho Purpooe of eetting legitimate 

traps to bring grave offenders to' the bar of ju tioe, 

but' there, ought to be some ohe k by wilioh these a000lAnts 

can be addited. 

can see no ohe k at all in hia kind of wk. 

little difference whether the charge made was ten dollars 

or fifty dollars, and 1 think it ought to be looked. into, 

am cor ain that Commissioner Enribt, will look into it, 

and will not appr ve of any such. policy. 

C. • 

11.11 MI. ;woo noir ow+ 

A4-w-
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